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سرمقاله

چالش بانک ها 
با تسهیلات مسکن

نظام بانکی کشــور ما یک 
نظام خود تصمیم گیر است. 
نه تنها در این دولت بلکه در 
تمامی دولتهای پیش از این 
نیز تصمیمات نظام بانکی در راستای منافع خود 
گرفته شده است. این رویه به یک رویه همیشگی 
بدل شده و بانکها خود تصمیم می گیرند و خود 
آن را اجرا می کنند. به عبارتــی بانکها به عنوان 
جزئی از بدنه دولت مجری و تصمیم گیر شده اند 
و تصمیمات دولت را به صورت حداقلی  اجرا می 

کنند. در واقع نظام...

  منصور غیبی، کارشــناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3
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معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور خبر داد:

»نوآوری مالی« و 
»مولدسازی« لازمه 
اقتصاد دانش بنیان

رئیس جمهور: بانک هایی که تسهیلات مسکن را پرداخت نکنند جریمه می شوند

اولتیماتوم به بانک ها  درباره تسهیلات مسکن
صفحه3

صفحه3

تداوم  روند  افزایشی  اشتغال
در   زمستان   ۱۴۰۱  رخ   داد؛

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور، نــوآوری مالی و مولدســازی را دو 
موضوع مهم و حیاتی برای توسعه زیست بوم اقتصاد 
دانش بنیان دانست و گفت: باید به تامین مالی برای 
مولدسازی به کمک سرمایه های مردمی و دولتی 
توجه شود. روح الله دهقانی فیروزآبادی در نشست 
شورای سیاست گذاری نخستین رویداد تامین مالی 
و فناوری و نوآوری )فینوتکس( که با حضور دبیران 
بخش های مختلف و اعضای این شــورا برگزار شد، 
افزود: پیوند میان ســرمایه های مردم و توانمندی 
شرکت های دانش بنیان علاوه بر تولید، زمینه را برای 
مولدسازی فراهم می کند. وی با بیان اینکه وجود 
یک نظام تامین مالی نوآورانه و منسجم نیاز اصلی 
زیست بوم فناوری و نوآوری است، خاطرنشان کرد: 
شرکت های دانش بنیان بسیاری هستند که علاوه 
بر رسیدن به تولید و عرضه محصول به سودآوری و 
خلق ارزش رسیده اند اما برای تاثیرگذاری در اقتصاد و 
جامعه، نیازمند یک نظام تامین مالی مبتنی بر ماهیت 
و ساختار زیست بوم فناوری و نوآوری هستند. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
ادامه داد: اگر می خواهیم اقتصاد دانش بنیان را در 
زندگی مردم رسوخ دهیم، باید یک جریان تامین 
مالی به جریان فناوری و نوآوری کشور اضافه شود تا 
شرکت ها بتوانند به درستی مسیر اثربخشی خود را 
طی کنند. دهقانی یادآور شد: معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهور دو ماموریت 
توسعه فناوری و توسعه اقتصاد دانش بنیان را محور 
حرکت خود قرار داده است که در این راستا ستادهای 

توسعه فناوری و ستادهای...

اجتماعی

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهر تهران، از اجرای 
۴۰ پروژه تحولی در سازمان تاکسیرانی برای ارتقاء 
بهره وری رانندگان و افزایش سطح خدمات رسانی 
به شهروندان خبر داد. مهدی وحدت کار با بیان اینکه 
سازمان تاکسیرانی شهر تهران درصدد  تغییر پارادایم 
الگوی تاکسیرانی در راستای افزایش بهره وری است، 
گفت: بر همین اساس در نظر داریم که از ظرفیت های 
دیده نشده در  تاکسیرانی استفاده کنیم به طوریکه ۴۰ 
پروژه تحولی و خدماتی تعریف شده است که به مرور 

زمان از آنها رونمایی می شود.
وی با بیان اینکه عمده پروژه های تعریف شده  برای 
نخستین بار است که در دستورکار سازمان تاکسیرانی 
قرار می گیرد، افزود: در پیشبرد این ۴۰ پروژه از توان و 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان و دانشگاهی استفاده 

کردیم. وحدت کار با تاکید بر اینکه پروژه های تعریفی 
در حوزه های مختلف اســت، اظهار کرد: پروژه های 
تعریف شــده در حوزه هایی همچون ارائه  خدمات 
رفاهی به رانندگان و خانواده های آنها، ارائه خدمات 
غیرحضوری، نظارت هوشــمند، نرخ شناورکرایه، 
سامانه ارزشیابی و رتبه بندی، شاتل سرویس،کارواش 
تاکســی، اصلاح مدل کســب و کار شــرکت های 
خصوصی و... اســت. مدیرعامل سازمان تاکسیرانی 
تهران با یادآوری اینکه تلاش می کنیم با برنامه ریزی 
هدفمند و پیگیری مســتمر، این پروژه ها به مرحله 
اجرا برســد، گفت: هدف اصلی اجرای این پروژه ها، 
کاهش هزینه های تشکیلاتی و افزایش درآمد برای 
تاکسیرانان است تا در  نتیجه آن، رانندگان سرویس 

بهینه و خدمات مطلوب به شهروندان ارائه کنند.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با بیان اینکه 
نمایشگاه قرآن در اســتان ها همزمان در حال 
اجرا است، گفت:  کشورهای مختلف درخواست 
داشتند نمایشــگاه قرآن را به صورت مشترک 
و مشــارکتی برگزار کنیم که تقاضاها در حال 
بررسی است. محمدمهدی اســماعیلی درباره 
سی امین نمایشــگاه بین المللی قرآن کریم در 
تهران گفت: این رویداد کــه از ۱۲ فروردین در 
مصلای تهران آغاز شده بود، شامگاه جمعه )۲۵ 
فروردین ۱۴۰۲( به کار خود پایان داد و به یاری 
و لطف خدا به نقطه عطفی در تقویم رویدادهای 
فرهنگی قرآنی کشور تبدیل و در فضای عمومی 
ماه مبارک رمضان اتمســفر معنوی خوبی در 

جامعه ایجاد کرد.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی اظهار داشت: 
نمایشگاه قرآن امسال با بیش از ۷۵هزار مترمربع 
مساحت داشت و نســبت به سال گذشته رشد 
چشــم گیر در ابعاد مختلف کمی و کیفی ثبت 
شد. صدها هزار نفر از این نمایشگاه بازدید کردند 

که طبق آمار رکورد جدید در بازدید در ادوار این 
رویداد ثبت شده است.

وی گفت: در ایــن دوره برنامه هــای متنوعی 
برای گروه های ســنی از جمله دهه هشتادی ها 
و نودی ها، بــرای جوانان و بانوان برگزار شــد، 
اجتماعات تخصصی تشــکیل شــد. کار بسیار 
بزرگی صورت گرفت که باید از همکاران در حوزه 
معاونت قرآن و عترت وزارتخانه و همچنین مردم 
عزیز و فعالان قرآنی که مشارکت فعال داشتند، 

تشکر کنم.
اسماعیلی گفت: حضور قوی و پررنگ مردم در 
نمایشگاه قرآن انگیزه های ما را در برنامه ریزی 
برای هرچه باشــکوه تر برگزار شدن دوره های 
بعدی را صدچنان کرده اســت. وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: نمایشگاه قرآن در 
استان ها همزمان در حال اجرا است، کشورهای 
مختلفی درخواست داشتند به صورت مشارکتی 
نمایشگاه قرآن برگزار کنیم که در حال بررسی 

تقاضاها و پیشنهادات هستیم.

بیش از پنج هزار کودک و نوجوان در مناطق محروم 
با اجرای طرح آیات رویش مورد حمایت ۸۰ موسسه 
قرآنی قرار گرفتند. نخستین همایش تجلیل از حامیان 
تربیت قرآن جمعه شب، ۲۵ فروردین با حضور ۲۵۰ 
نفر از خیرین قرآنی در حســینیه الزهــراء )س( در 
مجتمع امام خمینی )ره( برگزار شد و حسین نبی لو، 
عضو هیئت مدیره موسسه انصار القرآن از برنامه هایی 
گفت که قرار است با همت خیرین ضمن ایجاد یک 
جریان اجتماعی در حمایت از تربیت قرآنی، زمینه 
رشد و تعالی کودکان و نوجوانان مناطق محروم کشور 

را فراهم کنند.
نبی لو گفت: در حال حاضر طرح »آیات رویش« در 
مناطق محرومِ ۲۷ استان کشور اجرا می شود و در این 
طرح بیش از پنج هزار نفر از کودکان و نوجوانان ۹ تا 
۱۲ ساله توسط ۸۰ موسسه قرآنی مردمی پشتیبانی 
می شــوند. عضو هیئت مدیره موسسه انصار القرآن 
با تأکید بر اینکه تمامی حمایت های مادی خیرین 
عضو، بدون کم و کاست و به صورت اختصاصی، برای 
کودکان مناطق محروم هزینه می شــود، گفت: بر 
اساس ضوابطی که در موسسه انصار القرآن وجود دارد، 
هزینه کرد از منبع حمایت های مالی خیرین محترم 
فقط برای کودکان مناطق محروم هزینه می شود و 
حتی برای امور اداری موسسه و همچنین برگزاری 

این همایش، از این منبع استفاده نمی شود.
در این همایش که به همت مؤسسه تربیتی آموزشی 
خیرین انصار القرآن برگزار شــد، ابتداء گزارشی از 
اجرای طرح آیات رویش در مناطق محروم کشور ارائه 
شد. سپس سکینه سبزیان مجری طرح آیات رویش 

در شهرستان دلگان اســتان سیستان و بلوچستان 
به نمایندگی از شهرستان های دیگر به ایراد سخن و 
تبیین ابعاد تربیتی و آموزشی طرح آیات پرداخت و 
پس از آن نمونه ای از کلاس های قرآنی این طرح در 
قالب یک نمایش کوتاه توســط مربیان و تعدادی از 
کودکان مناطق محروم اجرا شد. یکی از بخش های 
ویژه این همایش اجرای سرود نوگلان ایران توسط 
کودکان مناطق محروم بود که مورد استقبال حاضران 

قرار گرفت.
در پایان همایش، کودکان مناطق محروم یک هدیه 
یادگاری را که از سیستان و بلوچستان با خود به  همراه 
آورده بودند، به خیرین و حامیان موسسه انصار القرآن 
اهدا کردند. موسسه خیرین انصار القرآن با عنایت به 
تاکیدات رهبر معظم انقلاب  در حمایت از کودکان و 
نوجوانان در زمینه های تربیتی و فرهنگی، با ماموریت 
تربیت دینی و قرآنی برای کودکان و نوجوانان با اولویت 

مناطق محروم تاسیس شده است.
اهداف آموزشی طرح آیات رویش شامل تقویت ایمان 
و گرایش به قرآن و عترت، اعتقاد قلبی به حقانیت، 
جامعیت و جاودانگی قرآن مجید و جایگاه پیامبر و 
اهل بیت )ع(، توانایی خواندن قرآن، خواندن صحیح 
و روان کلام خــدا، درک معنای آیــات قرآن، درک 
معنای ظاهری عبارات و آیات، حفظ قرآن، به خاطر 
سپاری بخش هایی از قرآن )حداقل یک جزء(، انس با 
قرآن کریم، اشتیاق به خواندن روزانه و استماع آیات 
الهی همراه با تدبر در آیات، پیروی از قرآن و عترت و 
همچنین عمل به آموزه های قرآن و اهل بیت در ابعاد 

مختلف زندگی است.

ســقف پاداش قابل پرداخت به گزارشــگران فساد 
در هر پرونده به شــخص حقیقی و شخص حقوقی 
خصوصی به ترتیب ۱۰۰ میلیارد ریال و ۲۰۰ میلیارد 
ریال خواهد بود. نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در نشســت علنی مجلس و در ادامه بررسی گزارش 
کمیسیون قضایی و حقوقی در مورد طرح حمایت 
مالی از افشــاگران فســاد، مواد ۱۰ و ۱۲ آن را که 
در جلســات پیشــین برای رفع ابهام به کمیسیون 

بازگردانده شده بود را بررسی و تصویب کردند.
در ماده ۱۰ این طرح که به تصویب رسید، آمده است: 
مرجع رســیدگی کننده به گزارش اعم از بدوی یا 
تجدیدنظر مکلف است ضمن اعلام نظر درخصوص 
استحقاق یا عدم استحقاق پاداش برای گزارشگر و 
در صورت استحقاق، براساس میزان تأثیر گزارش در 
کشف فساد، اعم از اینکه گزارشگر درخواست پاداش 
داده یا نداده باشد، نسبت به تعیین مبلغ پاداش تا دو 

درصد ارزش ریالی موضوع پرونده اقدام نماید.
تبصره ۱- سقف پاداش قابل پرداخت در هر پرونده 
به شخص حقیقی و شــخص حقوقی خصوصی به 

ترتیب ۱۰۰ میلیارد ریال و ۲۰۰ میلیارد ریال است. 
تبصره ۲- در صورت تعدد گزارشگران در یک گزارش 
یا گزارش های متعدد مربوط به یــک رفتار، پاداش 
موضوع این ماده با توجه به نقش و میزان اثرگذاری 
آنها، به تشخیص مقام قضائی رسیدگی کننده میان 

آنها تقسیم می شود.
تبصره ۳- در صورتی که حکم صادره قابل تجدیدنظر 
یا فرجام خواهی باشد، گزارشگر نیز مجاز است نسبت 
به اصل اســتحقاق پاداش یا میزان آن حسب مورد 
تجدیدنظر یا فرجام خواهی کند. تبصره ۴- مؤلفه های 
مؤثر در تعیین پاداش در دستورالعملی که ظرف مدت 
سه ماه پس از لازم الاجراء شدن این قانون به تصویب 

رئیس قوه قضائیه می رسد، مشخص می شود.
ماده ۱۲ بدین شرح است: دولت موظف است ردیف 
مســتقلی به منظور اجرای این قانون ایجاد کند تا 
از محل درآمدهای حاصل از اجــرای این قانون، در 
قالب قوانین بودجه سنواتی جهت پرداخت پاداش 
و سایر هزینه های اجرای این قانون در اختیار وزارت 

دادگستری  قرار گیرد.

سفیر کشــورمان در لبنان در مراســمی که سفارت 
ایران در این کشور به مناسبت روز قدس برگزار کرد بر 
نزدیک بودن زمان آزادی کامل سرزمین های اشغالی 
تاکید کرد.به گزارش ایسنا به نقل از المیادین، سفارت 
جمهوری اسلامی ایران در بیروت روز شنبه یک نشست 

سیاسی به مناسبت روز جهانی قدس برگزار کرد.
در این نشســت شخصیت های سیاســی و فرهنگی 
زیادی از جمله شیخ »نعیم قاســم« معاون دبیرکل 
حزب الله و »محمد وسام المرتضی« وزیر فرهنگ لبنان 
و شــیخ »ماهر حمود« رئیس اتحادیه جهانی علمای 
مقاومت حضور داشتند.نمایندگانی از جنبش  انصارالله 
یمن و حماس نیز در این نشســت حضور داشــتند.
شیخ نعیم قاسم در ســخنانی در جریان این نشست 
تاکید کرد که محور مقاومت منسجم است و بر اساس 

وحدت جبهه های نبرد کار می کند. وی گفت که رژیم 
صهیونیستی می داند امکان شعله ور شدن یکباره همه 
جبهه ها وجود دارد.در این نشست مجتبی امانی، سفیر 
جمهوری اسلامی ایران در بیروت نیز سخنرانی کرد.وی 
تاکید کرد که ما اکنون به هدف خود که آزادی کامل 
فلسطین است نزدیک شــده ایم. امانی تاکید کرد که 
حضور مبارک شخصیت های فلسطینی، لبنانی، یمنی 
و تمام جبهه مقاومت در این نشست نشان می دهد که 
این سفارت متعلق به همه آن هاست و ما همه با هم روز 
جهانی قدس را جشن می گیریم.سفیر کشورمان گفت 
که فلسطین و قدس از هم جدا شدنی نیستند؛ فلسطین 
همان قدس اســت و قدس همان فلسطین است.وی 
تاکید کرد که تمام تحولات منطقه و جهان اکنون در 
راستای منفعت مساله بر حق و عادلانه فلسطین است. 

فرمانده نیروی هوایی گفت: رژه هوایی روز ارتش با حضور 
بیش از ۴۰ فروند جنگنده بومی و غیر بومی در آسمان 
تهران برگزار می شــود. به گزارش مهر، امیر ســرتیپ 
خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش ضمن 
گرامیداشت روز ارتش و حماســه آفرینی های نیروی 
زمینی قهرمان گفت: ارتش جمهوری اسلامی همواره 
پیرو ولایت بوده و از زمان پیروزی انقلاب، عشق و علاقه 
خود را به حرکت انقلاب اســلامی ایران به رهبری امام 
راحل )ره( نشان داد و در دفاع از مرزهای ایران لحظه ای 
درنگ نکرده اســت. وی افزود: رشادت و فداکاری های 
مانــدگار در دوران دفاع مقدس و بعــد از جنگ، ارتقا 
قدرت بازدارندگی، نقش آفرینــی در حوزه های جنگ 

نرم، مقابله با بیماری کرونا، مشــارکت در عرصه های 
مختلف امدادی و مردم یاری و تقدیم ۴۸ هزار شــهید 
سند حقانیت این ولایتمداری اســت که به عنوان ید 
بیضا برای ارتش جمهوری اسلامی خودنمایی می کند. 
امیر سرتیپ واحدی اظهار کرد: نیروی هوایی ارتش با 
انجام انواع عملیات ها و ماموریت های مختلف در طول 
عمر پر برکت نظام مقدس انقلاب اسلامی اعم از حضور 
در ۸ ســال دفاع مقدس، انجام پروازهای پشتیبانی از 
مدافعین حرم و بیعت با حضرت امام خمینی )ره( در ۱۹ 
بهمن از هیچ تلاش و ایثارگری برای عزت و اقتدار نظام 
دریغ نکرده که در کارنامه درخشان این نیروی خوشنام 

الهی می درخشد.

رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی وزارت 
آموزش وپــرورش از ابلاغ الگوی شــهریه مدارس 
غیردولتی خبر داد و شرایط پیش ثبت نام در مدارس 
غیردولتی را اعلام کرد. احمد محمودزاده درباره زمان 
ابلاغ الگوی شهریه به موسســان جهت تعیین نرخ 
افزایش شهریه مدارس غیردولتی در سال تحصیلی 
جدید، اظهارکرد: الگوی شــهریه مراکز و مدارس را 
ابلاغ کردیم. وی افزود: یکــی از تفاوت های الگوی 
شهریه سال جدید با سال گذشته در این است که سال 
گذشته کیفیت بخشی به شهریه اضافه کردیم و الگو 
بیش از ۱۰۰ امتیاز داشت و امکان افزایش شهریه تا 
۲۰ درصد برای مدارسی که امتیاز کیفیت بخشی را 
کســب کرده بودند درنظر گرفته بودیم و مانند یک 

امتیاز مازاد تشویقی بود.
رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی وزارت 
آموزش و پرورش با بیان اینکه اکنون کیفیت بخشی را 
درون الگوی اصلی و در دل همین ۱۰۰ امتیاز دیده ایم، 
گفت: به این ترتیب مدارسی که رویکرد فرهنگی و 

پرورشی داشته باشند، در مسابقات و جشنواره های 
فرهنگی شرکت کنند، تشــکل های دانش آموزی 
فعال داشته باشند، در اقامه نماز و امر حجاب و عفاف 
اهتمام داشته باشند و مواردی از این دست، در  تعیین 

شهریه شان اثرگذار خواهد بود.
محمودزاده درباره شرایط پیش ثبت نام مدارس غیر 
دولتی نیز توضیح داد و اظهار کرد: پیش ثبت نام امری 
پذیرفته شده اســت و این امر برای کاهش دغدغه 
خانواده ها امکان پذیر است؛ اما شرایطی دارد از جمله 
اینکه پیش ثبت نام و پرداخت علی الحســاب باید به 
اندازه شهریه سال قبل باشد و نباید با افزایش شهریه 
همراه باشد. همچنین آزمون و مصاحبه ای نباید در نظر 
گرفته شود و اگر به هر دلیلی دانش آموزی انصراف داد، 
شهریه اش باید بدون کاهش مسترد شود. وی افزود: 
اگر متقاضیان مدرسه ای از صندلی هایش بیشتر باشد 
اولویت با دانش آموزان در محدوده جغرافیایی همان 
مدرسه اســت و تنها می توانند برای بقیه داوطلبان، 

آزمون و مصاحبه برگزار کنند.

یک روانشــناس بالینی با بیان اینکه سیگار کشیدن 
در فیلم های سینمایی و سریال های نمایش خانگی 
به قدری برجسته شده که ناخودآگاه توجه مخاطب را به 
خود جلب می کند، خطاب به والدین نسبت به افزایش 
تمایل نوجوانان به سیگار کشیدن به واسطه تماشای 

این فیلم و سریال ها هشدار داد.
رضا فریدی با بیان اینکه سیگار کشیدن در فیلم های 
ســینمایی و ســریال های نمایش خانگی به قدری 
برجســته شــده که ناخودآگاه توجه مخاطب را به 
خود جلب می کند، اظهار کرد: کودکان و نوجوانان با 
توجه به دوره سنی شان به شدت تحت تأثیر محیط 
اطرافشــان قرار دارند و تمایل دارند تا در پوشــش و 
رفتار از دیگران به ویژه شخصیت هایی که از محبوبیت 
بالایــی برخوردارند، الگوبرداری کننــد و یکی از در 

دسترس ترین و راحت ترین رفتارها برای تقلید کودکان 
و نوجوانان از شخصیت های محبوب در فیلم ها، سیگار 

کشیدن است.
این روانشناس بالینی ادامه داد: در سریال های نمایش 
خانگی برخلاف تلویزیون با توجه به اینکه معیارهای 
آزادتری وجود دارد، نمایش مصــرف دخانیات را به 
کرات از سوی شــخصیت ها می بینیم. گرچه ممکن 
است از سوی سازندگان فیلم و سریال ها توجیهاتی از 
این قبیل که شخصیت های استعمال کننده سیگار در 
عمل ضدقهرمان هستند نیز مطرح شود اما با این حال 
تعدد و حجم بالای صحنه های سیگار که بسیاری از 
آنها غیرضروری و فاقد بار دراماتیک هســتند، باعث 
اعتراضاتی در فضای خانواده ها و رســانه شده  است و 

جنبه بدآموزی و منفی اثر را تقویت و تشدید می کند.

سقف پاداش افشاگران فساد تعیین شداستارت ۴۰ پروژه در تاکسیرانی پایتخت

سفیر ایران در بیروت: به آزادی فلسطین نزدیک شده ایم

حضور بیش از ۴۰ فروند جنگنده در رژه هوایی روز ارتش

ابلاغ الگوی شهریه مدارس غیردولتی

هشدار »برجسته شدن« سیگار در نمایش خانگی

سياسیفرهنگی 

نمایشگاه قرآنِ مشارکتی با کشورهای مختلف برگزار می کنیم

حمایت ۸۰ موسسه قرآنی از پنج هزار کودک مناطق محروم 
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پرداخت ۱۶۹ همت تسهیلات 
ازدواج، فرزند و ودیعه مسکن

مدیر اداره اعتبارات بانــک مرکزی اعلام کرد: در 
سال ۱40۱، به یک میلیون و 945 هزار و 420 نفر 
متقاضی وام ازدواج، فرزندآوری و ودیعه مسکن، 
بیش از ۱69 همت تسهیلات توسط شبکه بانکی 
پرداخت شده اســت. به گزارش روابط عمومی 
بانک مرکزی، مهدی صحابی افزود: در راســتای 
قانون حمایت از جوانی جمعیت در سال ۱40۱، 
شبکه بانکی به تعداد ۸96 هزار و 52 نفر به مبلغ 
۱23 همت وام ازدواج پرداخت کرده است که این 
میزان رشد 55 درصدی نسبت به دوره مشابه سال 
قبل داشته است. صحابی همچنین افزود: در سال 
۱40۱، تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری نیز به 
۸24 هزار و 90۸ نفر به مبلغ 33 همت پرداخت 
شده اســت. مدیر اداره اعتبارات تصریح کرد: بر 
اساس این گزارش، در سال ۱40۱ و از تاریخ 6 تیر 
)زمان ارسال دستورالعمل وزارت راه و شهرسازی و 
ابلاغ به بانک ها( در قبال تسهیلات ودیعه مسکن، 
253 هزار و 2۱۱ پرونده تشــکیل شده که از این 
تعداد 224 هــزار 460 نفر به میــزان ۱3 همت 

تسهیلات دریافت کرده اند.

مصرف برق بخــش صنعت 
رکورد زد

بر اســاس جدیدترین گزارش شرکت مدیریت 
شــبکه برق ایران، مصرف برق در بخش صنعت 
به عدد 6 هــزار و ۱20 مگاوات رســید. مصرف 
برق در کشــور با گرم شــد تدریجی هــوا روند 
افزایشــی خود را آغاز گرفته و بر همین اســاس 
وزارت نیــرو از همیــن روزهــا برنامه های خود 
 برای رعایت مدیریت مصرف در تابســتان گرم را 

آغاز کرده است.
این روزها که هنوز بخش خانگی به سمت استفاده 
از وسایل سرمایشــی نرفته است، مصرف برق در 
بخش مولد کشــور یعنی بخش صنعــت به اوج 
رســیده که به عقیده کارشناسان این مصرف در 
محل درست انجام می شــود. بر اساس تازه ترین 
گزارش شرکت مدیریت شبکه برق ایران، بخش 
صنعت شب گذشته با مصرف 6 هزار و ۱20 مگاوات 
برق رکورد این بخش را شکست؛ این در حالی است 
که میزان مصرف این بخش در روز گذشــته و در 
ســاعت ۱2 و 50 دقیقه پنج هزار و 504 مگاوات 

بوده است.
در همین رابطه پیش تر ســخنگوی صنعت برق 
گفته بــود: در نظر داریم از همین ابتدای ســال 
جدید با همکاری وزارت صمت و حضور انجمن ها 
و سندیکاهای مختلف از سمت تولیدکنندگان، 
بتوانیم برنامه تنظیم انرژی مورد نیاز صنایع را به 
شکلی داشته باشــیم که در راستای تحقق شعار 
سال، با تحویل انرژی پایدار به این بخش از کشور 
کمک کنیم. وی اضافه کرد: از جمله اقدام هایی 
که سال گذشته انجام شــد این بود که از حدود 
630 هزار واحد صنعتــی، 5۸0 هزار واحد هیچ 
محدودیتی برای مصرف برق نداشــتند. برنامه 
برای 50 هزار واحدی که صنایع انرژی بر بودند و 
شهرک های صنعتی نیز به طور شفاف و مشخص 

اجرا شد.
ســخنگوی صنعت برق افزود: شاخص هایی که 
رئیس جمهوری در حضور رهبر معظم انقلاب در 
خصوص رشد تولید در بخش های مختلف به ویژه 
صنعت خودروسازی و فولادسازان در سال ۱40۱ 
عنوان کرد، نشــان می دهد که در سال گذشته 
وزارت نیرو همه تلاش خود را برای تحویل انرژی 

مناسب به بخش صنعت کرده است.
وی خاطرنشــان کرد: به طور قطع بــا توجه به 
ناترازی هایی که صنعت برق دارد، امکان اینکه در 
همه ساعت های دوره گرم سال بدون محدودیت 
انرژی بتوان همه بخش هــا را تامین کرد فراهم 
نیست، اما می توان با جابه جایی زمان تعمیرات و 
استفاده از شیفت دوم و سوم از حداکثر ظرفیت 
نیروگاه های کشور برای تأمین برق پایدار با اولویت 
بخش تولید استفاده کرد. رجبی مشهدی گفت: 
امســال در نتیجه اجرای این طرح ها نســبت به 
سال گذشته از رشــد مطلوب تری در برق رسانی 
برخوردار خواهیم بود و امیدواریم بتوانیم انرژی 
بیشتری نسبت به سال گذشته به بخش صنعت 

تحویل دهیم.
میزان مصرف برق سایر بخش ها نیز شب گذشته 
به روند افزایشی خود ادامه داد و در ساعت ۱9 و 3۱ 
دقیقه به 43 هزار و ۸۱5 مگاوات رسید. این میزان 
مصرف نسبت به مدت مشابه پارسال که 42 هزار 
و ۸۸ مگاوات برق مصرف شده بود رشد مصرف را 
نشان می دهد. شب و روز گذشته از مجموع برق 
تولیدی کشــور 5 هزار و 662 مگاوات آن توسط 

انرژی های تجدیدپذیر تولید شد.

اخبار

جمــع آوری کارت هــای 
ســوخت آزاد جایگاه ها ی 
بنزین در راستای محدودتر 
شــدن این کارت هــا در 
ســوخت  جایگاه هــای 
تهران آغاز شــد. به گــزارش تســنیم، هم اکنون 
به علت تفاوت قیمت گازوئیــل و بنزین در ایران و 
کشور های همسایه قاچاق سوخت از شهر های مرزی 
به شیوه های مختلف صورت می گیرد که با اجرای 
برنامه جمع آوری کارت های سوخت آزاد می توان تا 

حدودی از قاچاق سوخت جلوگیری کرد.
این طرح در بعضی از شهر ها به صورت آزمایشی اجرا 
شده است و مردم بیشتر از کارت های شخصی خود 
استفاده می کنند. طبق اعلام ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در سال ۱40۱ قاچاق بنزین در کشور رشد 
250 درصدی و قاچاق گازوئیل 69 درصد افزایش 
داشته اســت که این به این مفهوم است که روزانه 
50 میلیون لیتر ســوخت از کشور قاچاق می شود. 
بر اساس طرح جمع آوری کارت های سوخت آزاد، 
هیچ برنامه ای برای سهمیه بندی بنزین وجود ندارد 

و قیمت بنزین هم تغییر نخواهد کرد.
سخنگوی صنف جایگاهداران کشور گفت: با اجرای 
این طرح، حدود ۷0 درصد کارت های آزاد جایگاه ها 
جمع آوری می شود و به مردم توصیه می کنیم که 
حتمــا در مراجعه به جایگاه های ســوخت، کارت 

سوخت شخصی به همراه داشته باشند.
رضا نواز، ســخنگوی صنف جایگاهداران کشــور 
اظهار داشت: کارت های آزاد جایگاه داران در تهران 
جمع آوری می شــود؛ این روال از چندماه پیش در 
استان های مختلف و با اولویت استان های مرزی در 
کشور آغاز شده بود و در تهران اجرایی می شود. وی 
افزود: اجرای این طرح، به معنای جمع آوری تمامی 

کارت های سوخت آزاد جایگاه داران نیست؛ بلکه به 
معنای کاهش تعداد کارت های آزاد در جایگاه های 

عرضه سوخت است.
ســخنگوی صنف جایگاهداران کشور خاطرنشان 
کرد: تا پیش از این، در تهران به ازای هر نازل، یک 
کارت سوخت آزاد وجود داشت، اما از این پس، به 
ازای هر ســکو یک کارت آزاد در دست جایگاه دار 
خواهد بود تا مردمی که به هردلیل کارت سوخت 
همراه ندارند، بتوانند از کارت های آزاد اســتفاده 

کنند. 
وی ادامه داد: با اجرای این طرح، حدود ۷0 درصد 
کارت هــای آزاد جایگاه ها جمع آوری می شــود و 
به مردم توصیه می کنیم که حتمــا در مراجعه به 
جایگاه های سوخت، کارت سوخت شخصی به همراه 
داشته باشند. نواز با بیان اینکه "تا امروز بیش از 90 
درصد ســوخت گیری های بنزیــن 3000 تومانی 

با کارت هــای آزاد جایگاه ها انجام شــده"، گفت: 
مسئولین تصمیم ســاز اعتقاد دارند که رفته رفته 
مردم باید این عادت رفتاری را کنار گذاشــته و از 
کارت های شخصی برای دریافت بنزین با نرخ آزاد 
هم استفاده کنند، چرا که با کاهش تعداد کارت های 
آزاد جایگاه ها، در صورت همراه نداشتن کارت های 
شخصی، صف های دریافت بنزین طولانی تر خواهد 

شد. 
وی افزود: جایگاه داران هیچ نقشی در این تصمیم 
نداشــته اند و فقط مجری آن هســتند، اما تلاش 
می کنیم نقطه نظرات و انتقادات مردمی را به گوش 
مسئولین برسانیم. سخنگوی صنف جایگاهداران 
کشور با بیان اینکه "هیچ تصمیمی مبنی بر افزایش 
نرخ بنزین بــه جایگاه ها اعلام نشــده"، گفت: اگر 
مردم همکاری خوبی در استفاده از کارت شخصی 
داشته باشند، کاهش تعداد کارت های آزاد جایگاه ها 

نمی تواند تأثیری در روند عرضه ســوخت داشته 
باشد.

از سوی دیگر به متولیان امر توصیه می کنیم که در 
صدور کارت های سوخت المثنی تسریع شود، تا آن 
دسته از افرادی که کارت سوخت شخصی خود را 
گم کرده اند، در بازه زمانی دوهفته ای و یا حداکثر 
تا 20 روز به کارت المثنی دسترســی پیدا کنند. 
وی خاطرنشــان کرد: طبق قانون بودجه، در 6 ماه 
آینده باید 90 درصد سوخت گیری با کارت سوخت 

شخصی انجام شود.
آنطور که اعلام شده کارت های سوخت جایگاهداران 
در حال جمع آوری بوده که ایــن موضوع اهمیت 
پیگیری مالکان خودرو برای دریافت کارت سوخت 
را نشان می دهد. نمایندگان مجلس نیز در مصوبه 
ای وزارت نفت را مکلف کردند که حداقل 90 درصد 
خودروهای بنزین سوز و 95 درصد خودروهای نفت 
گاز سوز صرفاً از کارت های سوخت مختص خودرو 

استفاده کنند.
البته طبق آخرین صحبت هــای جواد اوجی، وزیر 
نفت اکنون هیچ گونه محدودیتــی در کارت های 
جایگاه داران اعمال نشــده، اما از مردم می خواهیم 
از کارت سوخت شخصی استفاده کنند. از ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان برای تولید کارت سوخت 
استفاده شد و بخش بزرگی از کارت ها تولید و پخش 
شده، بخش دیگری هم در صف ساخت است،   قول 
می دهیم کارت های سوخت  تهیه شود و در اختیار 
مردم قرار گیــرد و از مردم می خواهیــم از کارت 

سوخت شخصی استفاده کنند.
طبق آخرین آمار در سال گذشته حدوداً 3 میلیون 
و 900 هزار کارت ســوخت در کشور تحویل داده 
شد و نزدیک به 60 هزار کارت برای پاکت گذاری در 
اختیار پست گذاشته شده است. 2۷0 هزار کارت 
نیز در نوبت قرار دارند که به صورت ماهانه تحویل 

داده می شوند.  

جمع آوری ۷۰ درصد کارت  سوخت آزاد جایگاه  ها

بنزین گران نمی شود 
هر سکو یک کارت سوخت خواهد داشت

۱۷۴ هزار میلیارد تومان بدهی 
دولت قبل تسویه شد

مرکز مدیریت بدهی هــای عمومی و روابط مالی 
دولت اعلام کرد: دولت سیزدهم در سال گذشته 
۱۷4 هزار و 642 میلیارد تومان بابت تسویه اصل 
و سود اوراق منتشر شده در ســال های گذشته 
پرداخت کرده اســت. مرکز مدیریت بدهی های 
عمومی و روابط مالــی دولت ویژه نامه عملکردی 
سال ۱40۱ را منتشر کرد که بر این اساس مجموع 
تعهدات اوراق دولتی تا ســال ۱406 برابر با 622 
هزار و 592.5 میلیارد تومان خواهد بود که 52۸ 
هزار و ۱46 میلیارد تومان اصل و 94 هزار و 44۷ 

میلیارد تومان سود اوراق است.
از زمان تأسیس مرکز مدیریت بدهی های عمومی 
و روابط مالی دولت در سال ۱394 تاکنون، مبلغ 
۸34 هزار و 3۱0 میلیارد تومان شامل 4۱۸ هزار 
و 9۱4 میلیارد تومــان اوراق نقدی و 4۱5 هزار و 
396 میلیارد تومان اوراق غیرنقدی منتشر شده 
است که بیشترین مبلغ اوراق منتشر شده مربوط 
به سال ۱399 است که این مرکز ۷2 هزار و 200 
میلیارد تومان اوراق غیرنقدی و ۱30 هزار و 266 
میلیارد تومان اوراق نقدی و در مجموع 202 هزار و 

466 میلیارد تومان اوراق منتشر کرد.
مدیریت انتشار اوراق غیرنقدی دولت که عمدتاً 
شامل اسناد خزانه است، برعهده اداره تامین مالی و 
اوراق بهادار اسلامی است. اسناد خزانه اسلامی ابزار 
تامین مالی دولت بدون ایجاد تورم و دست اندازی 
به منابع بانک مرکزی است که در زمره اوراق بهادار 
با نام قرار گرفته و بیانگر تعهد دولت به بازپرداخت 
مبلغ اسمی آن در آینده است. این اسناد از ابزارهای 
مالی با ماهیت بدهی بوده که بدون کوپن ســود 
منتشر می شــود و هدف اصلی آن تأمین کسری 

بودجه دولت هاست.
همچنین از ابتدای راه اندازی مرکز بدهی ها تا پایان 
سال ۱40۱، بالغ بر 43۸ هزار و ۸33 میلیارد تومان 
اصل و سود اوراق با تضمین دولت مورد تسویه قرار 
گرفته است که بیشترین مبلغ تسویه مربوط به 
ســال ۱40۱ با ۱29 هزار و 46۷ میلیارد تومان 
اصل و 45 هزار و ۱۷5 میلیارد تومان ســود اوراق 
با تضمین دولت تسویه شــده است که مجموعاً 
۱۷4 هزار و 642 میلیارد تومان اصل و سود اوراق با 

تضمین دولت تسویه شده است.
همچنین پیش بینی و هماهنگی های لازم برای 
تســویه به موقع اصل و فرع اوراق بهادار اسلامی 
در ســنوات آتی نیز برعهده مرکز بدهی ها است 
که اعتبار مورد نیاز برای تسویه اصل و سود اوراق 
منتشره دولت در سال ۱402 برابر با 225 هزار و 
46.2 میلیارد تومان و مجموع اعتبار مورد نیاز برای 
تسویه اصل و سود اوراق منتشره دولت در 5 سال 
آینده یعنی تا مجموع تعهدات اوراق دولتی تا سال 
۱406 برابر با 622 هزار و 592.5 میلیارد تومان 
خواهد بود که 52۸ هزار و ۱46 میلیارد تومان اصل 

و 94 هزار و 44۷ میلیارد تومان سود اوراق است.
طبق آخرین گزارش مرکــز مدیریت بدهی های 
عمومی و روابط مالی دولــت، بدهی های دولت و 
شــرکت های دولتی تا پایان آذر ماه سال ۱40۱ 
برابر با یک میلیون و ۱44 هــزار و 4۷6 میلیارد 
تومان و مطالبات دولت تا پایان آذر ماه ۱40۱ برابر 
با 54۱ هزار و ۱0۱ میلیارد تومان بوده است که رقم 
603 هزار و 3۷5 میلیارد تومان مازاد بدهی ها بر 

مطالبات دولت تا پایان آذر ماه ۱40۱ بوده است.
بدهی های شــرکت های دولتی تا پایان آذر ماه 
۱40۱ برابر بــا یک میلیون و ۸49 هــزار و ۱46 
میلیارد تومان و مطالبات شرکت های دولتی یک 
میلیون و 9۱0 هزار و 95 میلیارد تومان بوده که 
مازاد بدهی ها بر مطالبات شرکت های دولتی رقم 

منفی 60 هزار و 94۸ میلیارد تومان بوده است.
همچنین در بررسی عملکرد انتشار اوراق دولتی با 
ظرفیت های قانونی در سال ۱40۱ مشخص شد که 
از مجموع 2۱۸ هزار و 500 میلیارد تومان انتشار 
اوراق در سال گذشته، ۷5 هزار میلیارد تومان آن 
مطابق با مصوبات شورای عالی هماهنگی اقتصادی، 
43 هزار میلیــارد تومان مطابق بــا اصلاحات و 
الحاقات قانون بودجه و ۱00 هزار و 500 میلیارد 
تومان مطابق با قانون بودجه سال ۱40۱ بوده است.

در ســال ۱40۱ مبلغ نقد تأمین شــده از طریق 
فروش اوراق نقدی معادل ۱20 هزار و 424 میلیارد 
تومان بوده و همچنین مبلغ تســویه شده اصل 
اوراق دولتی در ســال ۱40۱ برابر با ۱29 هزار و 
46۷ میلیارد تومان و سود و کارمزد اوراق دولتی 
4۷ هزار و 4۷5 میلیارد تومان بوده است که جمعاً 
۱۷6 هزار و ۸۸0 میلیارد تومان میزان تعهدات و 
عملکرد تسویه اوراق دولتی در سال گذشته بوده 
اســت. خالص وجه نقد تزریق شده توسط دولت 
 در نتیجه انتشــار و تســویه اوراق مالی اسلامی 
از ابتدای سال ۱40۱ منفی 56 هزار و 45۷ میلیارد 

تومان بوده است.
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وزیر صمــت از آغــاز انعقــاد قــرارداد تحویل 
خودروهای ثبــت نام شــده خبــر داد و گفت: 
۱6 اردیبهشــت مرحله دوم ثبت نام در ســامانه 
یکپارچه آغاز می شــود و علاوه بــر آن در نیمه 
دوم ســال فروش قســطی نیز خواهیم داشت. 
ســید رضا فاطمی امین با بیان اینکه در سامانه 
یکپارچه تخصیــص خودروهــای داخلی بیش 
از 900 هــزار نفر ثبت نام کردند، اظهار داشــت: 
روز گذشــته پــس از اعلام نوبت دهــی تحویل 
خودروها در طرح یکپارچه از هشــت شــرکت 
6 شرکت خودروساز از جمله ســایپا و مدیران و 
کرمان موتور برای انعقاد قرارداد فراخوان داده اند 
 و از امروز عملًا فرآیند انعقاد تحویل خودروها آغاز

 می شود.
وزیر صمت افــزود: متقاضیان بایــد طبق نوبت 
خودشان به شرکتهای خودروساز مراجعه و قرارداد 

را منعقد کنند و حتی ممکن اســت همین هفته 
تحویل خودرو نیز انجام شود؛ البته باید یک فرایند 
اداری همچون تکمیل وجه، دریافت پلاک و… 
انجام شــود که امیدواریم از همین هفته تحویل 

خودرو آغاز شود.
فاطمی امین تصریح کرد: شــرکت ایران خودرو 
و بهمن نیــز در همیــن هفته فراخــوان انعقاد 
قرارداد را اعــلام می کنند. وی افــزود: علاوه بر 
این دوره که به تمامی کســانی که ثبت نام کرده 
اند خودرو تحویل خواهیم داد بــرای بار دوم نیز 
از ۱6 اردیبهشــت ماه مرحله جدید ثبت نام آغاز 
می شود که دقیقاً مثل مرحله اول خواهد بود و بر 
اساس نوبت دهی خودرو تحویل می شود. فاطمی 
امین اظهار داشت: شــرکت های سایپا و مدیران 
خودرو تا سه ماه آینده تمام خودروهای ثبت نامی 
در دور اول طــرح یکپارچــه را تحویل می دهند 

و دیگر شــرکت ها مثل کرمان موتــور فرصت 6 
 ماهــه ای برای تحویــل خودروهــای ثبت نامی 

خواستار شده اند.
وی در مورد فروش قســطی خودرو، تصریح کرد: 
در نیمه دوم سال فروش قسطی خودرو را خواهیم 
داشــت که امیدواریم از این طریق به نیاز بخشی 
از متقاضیان که آمادگــی پرداخت یک باره وجه 
خودرو را ندارند پاسخ دهیم. فاطمی امین گفت: 
از همین الان برخی از شرکتهای خودروسازی در 
حال هماهنگی با بانک ها و شــرکتهای لیزینگ 
هستند تا در نیمه دوم سال فروش قسطی خودرو 

آغاز شود.
وی در مورد بازار خودرو نیز اظهار داشــت: بازار 
خودرو یک بازار کاذبی شده این هم از این جهت 
که فضای تورمی باعث شــده برخی از مردم برای 
حفظ ارزش پول بــه دنبال این باشــند که یک 

کالایی مانند خودرو داشــته باشــند تــا از تورم 
در امان بماننــد که تقاضــای کاذب ایجاد کرده 
است از آن طرف هم ما شــاهد این هستیم که در 
هفته های گذشته یک عده که شــاید اسم شان 
را بتوان مافیا گذاشــت به دنبال گرفتن ماهی از 
 آب گل آلود هســتند و به افزایش قیمتها دامن 

می زنند.
وزیر صمت افزود: با افزایش عرضه ای که صورت 
گرفته و رشد تولیدی که خواهیم داشت می تواند 
بازار را آرام کند؛ علاوه بر تولیــد داخل، موضوع 
واردات هم در حال عملیاتی شــدن اســت. سه 
شنبه هفته گذشــته آخرین مصوبات مربوط به 
واردات اخذ شد و آماده ابلاغ هستیم. فاطمی امین 
تاکید کرد: برای ۱00 هزار خودروی وارداتی ثبت 
سفارش انجام شده است که امیدواریم با واردات، 

بازار متعادل شود.  

وزیر اقتصاد با تشریح برنامه  دولت برای مهار تورم و 
رشد تولید، از اقتصاددانان خواست تا دیدگاه های خود 
را درباره این برنامه ها اعلام کنند و تصریح کرد: شعار 
مهار تورم و رشد تولید، فنی ترین شعار همه سالهای 

گذشته است.
به گزارش شادا، سید احســان خاندوزی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در جلسه با اقتصاددانان که با حضور 
برخی وزرای ســابق اقتصاد، برخی اعضای مجمع 
تشخیص مصلحت و اســتادان جوان دانشکده های 
اقتصاد برگزار شد؛ گزارشی از اقدامات دولت در سال 
جاری برای مهار تورم و رشــد تولید ارائه داد و اظهار 
کرد: آنچه در 25 روز گذشته در تعاملات داخل ستاد 
هماهنگی های اقتصادی دولت رخ داد، به اینصورت 
بود که در نگاه اکثر اعضای اقتصادی دولت بین عوامل 
کوتاه مدت و همچنین میان مدت و بلندمدت و بین 
این دو دسته تفاوت قائل هســتند و برای آن دو نوع 

متفاوت از سیاستها را پیشنهاد می کنند. 
وی افزود: در زمینه عوامل کوتاه مدت، متاثر از شوک 
ارزی یا انتظارات نسبت به شوک ارزی در آینده دچار 
مسائل کوتاه مدت می شویم و این به قدری است که بر 
سیاستهای بلندمدت هم غلبه کند.  خاندوزی عنوان 
کرد: به طور مثال با وجود کنترل رشد نقدینگی در 
سال ۱40۱، از کانال تبدیل شبه پول به پول عملا اثر 
افزایش نقدینگی را شاهد بودیم و این موجب شد که 
بازار ارز و دارایی ها و کالایی متاثر از عوامل انتظاراتی 

شود و به خروج سرمایه بینجامد.
 وزیر اقتصاد متذکر شــد: درباره عواملی که در میان 
مدت و بلندمدت موثر بــود، می توان به ناترازی های 
دولت و نقش مخربی که شــبکه بانکی کشــور ایفا 
می کند اشــاره کرد. وی ادامه داد: به همین دلایل و 
جنگ منطقه ای اوکراین میبینیم که بانک کشاورزی 

که ابتدای سال گذشته هیچ مشکلی نداشت، به دلیل 
ناترازی های بانکی کشــور و سیاســت های اعمالی 
رسمی با مشکل مواجه شد اما اتفاق خوبی هم در سال 
گذشته در تراز بودجه ای رخ داد و ۱0۷ هزار میلیارد 

تومان سرمایه بانک های دولتی افزایش یافت. 
خاندوزی عنوان کرد: اما همزمان در حوزه تنظیم گری 
و ســلامت بانکی آنقدری که باید از ابزارهای حوزه 
نظارتی استفاده نشد چرا که موجب شد عوامل بنیادین 
سلامت بانکی حتی با تغییر نرخ بانک مرکزی باز هم 
تغییر نرخ سود ادامه یابد. وزیر اقتصاد تصریح کرد: 
در جمع بندی که در روز ششم فروردین ماه امسال 
در جلســه با رئیس جمهور برای تحقق شعار سال و 
مهار تورم داشــتیم، نکات و ملاحظات دولت و سایر 
دستگاهها مطرح شد تا به یک فهرست مشخص از 
تدابیر اقتصادی برای مهار تورم برسیم که در کمیته 

مشترکی تدوین و بررسی شد. 
وی اضافه کرد: در این کمیتــه در خصوص 5 برنامه 
کاهش ناترازی های بودجه و فرابودجه، برنامه تسویه و 
کاهش بدهی های دولت به شبکه بانکی، برنامه کاهش 
ناترازی نظام بانکی، برنامه کاهش ناترازی  ارزی و برنامه 
مشخص اعمال سیاستهای پولی به منظور مهار تورم 
صحبت و هم افزایی شد اما با این وجود عوامل بیرون از 

سیاست های مدون خیلی موثر و پررنگ است.
وزیر اقتصاد پنج برنامه رشد تولید را نیز برنامه افزایش 
دسترســی مردم و بنگاهها به اعتبارات، برنامه رفع 
موانع تولید و ارتقای پیش بینی پذیری اقتصادی و 
تنظیم بازار، برنامه کاهش ناترازی انرژی، برنامه عرضه 
دارایی های مالی و برنامه تســهیل و توسعه تجارت 
خارجی عنوان و از اقتصاددانان درخواست کرد تا با 
مطالعه این برنامه ها در جلسه آتی راهکارها و ارزیابی 

خود را از این برنامه ها بیان کنند.

وزیر راه و شهرسازی در خصوص واگذاری زمین به اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن گفت: هم اینک برای بیش از 
۱36 هزار متقاضی زمین در قالب انفرادی و گروهی زمین 

برای ساخت مسکن واگذار شده است.
مهرداد بذرپاش در نخستین نشست شورای پژوهش و 
فناوری در محل مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
در خصوص واگذاری زمین به اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن گفت: واگذاری زمین با دقت بر اساس تقاضای 
واقعی در حال انجام است. هم اینک برای بیش از ۱36 
هزار متقاضی زمین در قالب انفرادی و گروهی زمین برای 
ساخت مسکن واگذار شده است. زمین در ابتدا باید الحاق 

به محدوده و باید آماده سازی شود.  
بذرپاش در خصوص عدم همکاری بانک ها در پرداخت 
تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن گفت: با تاکید رییس 
جمهور هیچ بهانه ای برای عدم پرداخت تسهیلات توسط 

بانک ها برای تولید مسکن پذیرفتنی نیست.  
عضو کابینه دولت سیزدهم افزود: شورای عالی پژوهش 
تشکیل شد تا در درجه نخست تمامی مجموعه ها اقلام 
موردنیاز خود را ظرف دو ماه آینده احصا کنند و به شورا 
ارایه کنند. این شورا نقشــه تامین اقلام راهبری را ارایه 
بدهد تا با اتصالی که با معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری و سایر بخش ها و دانشگاه ها دارند و همچنین 
با ارتباط سیستمی که با وزارت صمت دارند این نیازها 
ارجاع شود تا معین شــود تا کدامیک سریعتر در داخل 
کشور قابل تامین هســتند. آنهایی که در داخل کشور 
نیست باید وارد و سفارش ساخت در خارج از کشور داشته 

باشند که این حرکتی رو به جلوست.  
بذرپاش با اعلام اینکه برخی از سازمان ها  و شرکت های 
تابعه وزارتخانه خدمات پایه هستند، گفت: با توجه به شعار 
این دولت برای وزارتخانه که مبتنی بر فناورانه مردم پایه 
است با این رویکرد در تلاش هستیم تا اعتماد مردم را به 

خدماتی از این دست که از سوی وزارتخانه ارایه می شود 
تقویت کنیم که بیشتر اینها نیاز به جهش های فناورانه 
 IT دارد. بنابراین باید تلاش کنیم تا بسیاری از سیستم های
را به کمک این بخش ها بیاوریم.  وی گفت: در حوزه کمک 
ناوبری اتفاقات خوبی افتاده است.  پیشتر ما توان تعمیر یک 
قطعه را نداشتیم اما هم اینک بسیاری از قطعات هواپیما در 
داخل کشور تعمیر می شود. همچنین بسیاری از کشورها 
هواپیماهای خود را برای تعمیر به کشور ما می فرستند که 
اتفاقات خوبی است و باید سرعت بیشتری پیدا کند.  وزیر 
راه و شهرسازی ادامه داد: روسیه و برخی کشورهای دیگر 
برای تعمیر هواپیما به کشور ما مراجعه کردند. هم اکنون 

بازار تعمیرات هواپیما در داخل کشور ایجاد شده است.
بذرپاش بر به روز کردن ظرفیت های هواشناسی تاکید 
کرد و گفت: نزولات جوی در غرب کشور در طی روزهای 
گذشته توســط سازمان هواشناســی پیش بینی شد و 
هشدارهای لازم برای آن صادر شد. با این پیش بینی ها 
سازمان های خدمات رسان و مدیریت بحران وارد شدند 
و خسارات را بایه حداقل رســاندند.   وی افزود: در حوزه 
ساختمان رویکرد ما صنعتی ســازی است تا هم قیمت 
تمام شده ســاختمان کاهش یابد و هم سرعت ساخت 
بالا برود. در داخل کشــور چندیــن مجموعه از جمله 
مجموعه ای متصل به وزارت دفاع اینکار را انجام می دهند. 
ولی هنوز این فناوری در ابعاد گسترده در داخل استفاده 
نشده که دلیل عمده آن قیمت تمام شده بالای آن است. 
بنابراین باید تلاش کنیم تا قیمت تمام شده کاهش یابد 
تا به فتح بازار نیز برسیم.   بذرپاش تصریح کرد: اکتساب 
فناوری خوب است ولی باید فناوری در بازار مورد استفاده 
قرار بگیرد که ماموریت اصلی شورای عالی پژوهش وزارت 
راه همین موارد است. این شورا نیازهای ذیل وزارت راه و 
شهرسازی را احصا می کند و نیازها را در داخل و خارج از 

کشور تامین خواهد کرد.  

۱۰۰ هزار خودروی وارداتی ثبت سفارش شد

تحویل خودروهای وارداتی در هفته های آینده

واگذاری زمین به ۱۳۶ هزار متقاضی مسکن ملی۵ برنامه دولت برای رشد تولید و کاهش تورم
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چالش بانکها با تسهیلات مسکن
منصور غیبی، کارشناس مسکن

نظام بانکی کشور ما یک نظام خود تصمیم گیر است. نه تنها در این دولت بلکه در تمامی دولتهای پیش 
از این نیز تصمیمات نظام بانکی در راستای منافع خود گرفته شده است. این رویه به یک رویه همیشگی 
بدل شده و بانکها خود تصمیم می گیرند و خود آن را اجرا می کنند. به عبارتی بانکها به عنوان جزئی از 
بدنه دولت مجری و تصمیم گیر شده اند و تصمیمات دولت را به صورت حداقلی  اجرا می کنند. در واقع 
نظام بانکی بر روی منافع خود حرکت می کند. بنابراین این درخواست و اولتیماتوم شاید بتواند تاثیر 
ناچیزی بر روی عملکرد بانکها داشته باشد اما آن تاثیری که انتظار آن را داریم برآورده نخواهد شد. اینکه 

از فردا نظام بانکی به خط شود و در راستای این درخواست عمل کند اینطور نخواهد شد. 
این در حالی است که نمونه این درخواست و ضرب الاجل اواخر سال 93 توسط مجلس به بانکها اعلام 
شــد. بالاتر از تصمیم و مصوبه مجلس هم نداریم. طی آن مورد، از سوی مجلس به بانکها اعلام شد تا 
املاک مازاد خود را بفروشــند. در صورت عدم تمکین نظام بانکی به آن درخواســت، جرایم سنگین 
مالیاتی، توبیخ و حتی عزل روسای بانکها در قانون در نظر گرفته شد. اما مشاهده کردیم که تاثیری بر 

عملکرد شبکه بانکی نداشت. حتی انباشت املاک بیشتر هم شد. 
بانکها آنچه را که به نفع خود است برای سرمایه گذاری و پرداخت تسهیلات انتخاب می کنند. پروژه 
هایی را انتخاب می کنند که بازدهی مناسب داشته باشد. شبکه بانکی خود را درگیر تعهدات دولتی 
مانند مســکن مهر و ملی نمی کند. بانکها به عنوان شــاخص اقتصادی، طرح های مسکن دولتی را 
ناموفق و بدون ســرانجام می دانند. این طرح ها برای بانکها سهل الوصول نیست و منافعی برای نظام 
بانکی ندارد. به عقیده شبکه بانکی این طرح ها آینده روشــنی ندارد و در صورت پرداخت تسهیلات 
تعیین شده، برای بازگرداندن آن باید بازه زمانی 10 تا 15 ســال را در نظر بگیرند. این در حالی است 
 که در صورت عدم بازپرداخت تســهیلات پرداخت شده توســط متقاضیان، نظام قضایی نیز از آنها 

حمایتی نمی کند.   
این نکته را نیز باید در نظر داشــت که نظام بانکی درگیر کسری نقدینگی است. در شرایط فعلی نظام 
بانکی بدهکار است و بدهی انباشت شده دارد. بنابراین به همین سادگی نخواهد بود که هر تسهیلاتی 
که برای آنها به عنوان تکلیف در نظر گرفته می شود به سهولت قابل پرداخت باشد. بانکها به چاه پول 
متصل نیستند و در شــرایط فعلی اگر نخواهیم بگوییم ورشکسته شــده اند، باید گفت تا 70 درصد 
کارایی لازم را ندارند. نظام بانکی باز مالی منفی در شبکه خود دارد. به عبارتی بانکها به دنبال راه نجات 
خود از این وضعیت هســتند. اگر بخواهند نقدینگی که برای پایداری خود نیاز دارند صرف طرح های 
دولتی کنند، وضعیت از این بدتر خواهد شــد. متاســفانه عدم امیدواری به تحقق پروژه های دولتی 
 در بخش مسکن موجب شــده بانکها اهمیت لازم به پرداخت تســهیلات تکلیف شده در این بخش 

را نداشته باشند.

با وجود انتقــادات برخی از نمایندگان مجلس نســبت به تغییر 
قیمت بلیت هواپیما به جهت رعایت حقوق مردم، رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری معتقد است صنعت به این اصلاح احتیاج دارد 
و در غیر این صورت دچار مشــکل جدی می شود. با وجود اصرار 
شــرکت های هواپیمایی به افزایش قیمت بلیت پرواز، در حالی 
که در دو ماه گذشته ایرلاین ها به آب و آتش زدند تا تغییری در 
قیمت ها رخ دهد، این اتفاق رخ نداد و با وجود برخی کارشکنی ها 
که برخی از ایرلاین ها انجام دادند، در نهایت سازمان هواپیمایی 
کشوری اعلام کرد هرگونه افزایش قیمت منوط به تصمیم ستاد 
تنظیم بازار است و با هر گران شدنی بدون تصویب ستاد تنظیم، 

برخورد خواهد شد.
شرکت های هواپیمایی تیر ماه 1۴00 اقدام به افزایش 30 درصدی 
قیمت بلیت هواپیما در مســیرهای داخلی کردند هرچند همان 
زمان اعلام کرد که این اقدام غیرقانونی است و درنهایت آبان ماه، 
قیمت بلیت پروازهای داخلی نســبت به آنچه کــه ایرلاین ها از 
ابتدای تیر ماه افزایــش داده بودند حدود 10 درصد کاهش پیدا 
کرد تا از اول آذر 1۴00، نرخ های جدید اعمال شود و از آن پس 
تا کنون، مصوبه ای برای افزایش قیمت بلیت هواپیما صادر نشده 

است.

محمد محمدی بخش -رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری- 
چندی پیش در پاســخ به اینکه داســتان افزایش قیمت بلیت 
هواپیما به کجا رســید، به ایســنا گفت: در این خصوص ما نظر 
سازمان و شورای عالی هواپیمایی و انجمن شرکت های هواپیمایی 
را تجمیع کردیم و ارائه دادیم و منتظر مصوبات ستاد تنظیم بازار 
هستیم. معاون وزیر راه و شهرسازی همچنین در پاسخ به اینکه 
این افزایش قیمت چه زمانی رخ می دهد، گفت: کار کارشناسی 
برای قیمت ها انجام شده و هر زمان که ســتاد تنظیم بازار ابلاغ 

کند، پس از تصویب قابل اجراست.
در عین حال محمدی بخش در آخرین اظهارات خود نیز درباره 
زمان افزایش قیمت بلیت و اینکه آیا این اتفاق تا پایان فروردین ماه 
رخ می دهد گفت که »صنعت به این اصلاح احتیاج دارد و در غیر 

این صورت دچار مشکل جدی می شود.«
پیش از این هم بخش خصوصی، انجمن شرکت های هواپیمایی 
و ایرلاین ها عنوان کرده بودند که در شــرایط افزایش تورمی و 
معضلات شرکت ها، نیاز است که تغییر قیمت بلیت هرچه زودتر 
رخ دهد و حال باید دید در روزهای آینده، چه تصمیمی در این 
حوزه گرفته می شود و در نهایت ســتاد تنظیم بازار چه زمانی به 

افزایش قیمت بلیت راضی خواهد شد.

مدیرکل بازرســی و نظارت برکالاهای اساســی وزارت 
جهادکشــاورزی با بیان اینکه نرخ مصــوب مرغ در بازار 
همان ۶3 هزار تومان اســت و هیچ تغییری نکرده است 
گفت: در صورت مشاهده هر گونه گرانفروشی، با خاطیان 
برخورد می شود. مســعود امراللهی مدیرکل بازرسی و 
نظارت بر کالاهای اساســی وزارت جهاد کشــاورزی با 
بیان اینکه فروش مرغ بالاتر از نرخ مصوب تخلف اســت 
افزود: گشــت های نظارتی در اســتانها بر روند عرضه و 
تقاضا نظارت دارند و با گرانفروشان و کم فروشان برخورد 

می کنند. 
امراللهی گفت: اگر خاطرتان باشــد حدود 30 تا ۴0 روز 
گذشته ما با افزایش تولید مواجه بودیم و شرایط طوری 
بود که مرغداران ما خیلی متضرر شده بودند در این حوزه 
، یک گپی در جوجه ریزی ایجاد شده بود و این گپ باعث 
شد که یک مقدار نســبت به عرضه و تقاضایی که داریم 
تولید یک مقدار متفاوت تر باشــد ولی از آن جایی که با 
تدابیری که وزارت جهاد کشــاورزی و شرکت پشتیبانی 
امور دام هم داشــتند نســبت به عرضه مرغ منجمد در 
کنار بحث مرغ گرم ، الان در سراســر کشور ادامه دارد و 

عرضه می شود و مشکل خاصی هم ما الحمدلله نداریم . 
این که بازرسان ما هم در سراسر کشور آماده هستند که 
اگر چنانچه افزایش قیمت نامتعارف باشد با آن برخورد 

جدی داشته باشند .
دیروز بلافاصله کــه این خبر که یک خبــر داخلی بین 
خودشــان بود تذکر لازم به آن ها داده شد ، نرخ مصوب 
مرغ ۶3 هــزار تومان اســت و هیچ تغییــری هم نکرده 
و برخــورد لازم هم با آن معاون ســازمان کــه این خبر 
را اعلام کرده بودنــد که تذکر هم دادیم به اشــتباه هم 
گفته بودند و بلافاصله هم ایشــان خبر را تکذیب کردند 
ولی قیمت مرغ مصوب ۶3 هزار تومان اســت و افزایش 
 قیمتی که در بازار شاهد باشیم بازرســان برخورد لازم 

را انجام می دهند .
به گفتــه وی، هیچ تغییر قیمتی در قیمــت مرغ نداریم 
و قیمت مصوب برای مصرف کننــده هم ۶3 هزار تومان 
اســت .باید با دســتگاه تخصصی ایــن موضوع صحبت 
کنید چــون بحث ما بیشــتر نظارت بر بازار اســت ولی 
100 درصد صحبت هایی شــده و آن را بیشــتر باید با 
مدیریــت تخصصی مربوطــه صحبت کنیــد . ما چون 

بحث نظارت بر بازار را داریم بحــث توزیع مرغ منجمد 
 که الحمدلله در سراسر کشور هم شــروع شده و مشکل 

خاصی هم نیست .
هر واحــدی که گرانفروشــی داشــتند از مــردم عزیز 
خواهش می کنیــم از طریق ســامانه 12۴ حتما اطلاع 
رسانی کنند و بازرســان ما هم به کمک بازرسان مردمی 
که در این طــرح همراهی با مــا می کننــد ، همچون 
بازرســان ســازمان دامپزشــکی و  جهادکشــاورزی، 
 بازرســان صمــت و اصنــاف برخــورد لازم را بــا این

 موضوع دارند .
طرحی که ما الان در کشور پیاده سازی کردیم از تمامی 
واحدهــای صنفی و اتاق هــای اصناف دعــوت کردیم 
درخواســت های خودشان را نســبت به توزیع مویرگی 
مرغ منجمد جهت دسترسی هرچه آســان تر مردم  ما 
به سازمان جهاد کشــاورزی استان یا شهرستان مربوطه 
خودشــان ببرند و بلافاصله مرغ منجمد تعیین شــده 
برایشــان جهت عرضه به مردم عزیز تحویل می شــود. 
خواهش من این است که حتما نسبت به این اقدام سریعا 

تصمیم خودشان را بگیرند و انجام دهند .

بررسی وضعیت اشتغال در استان های کشــور طی فصل بهار 
سال 1۴01 نشــان می دهد که رشد اشــتغال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته در 1۴ اســتان روند افزایشی و در 3 استان 
ثابت مانده است. طبق نتایج طرح آمارگیری نیروی کار زمستان 
در 1۴01 توسط مرکز آمار ایران نشــان می دهد که جمعیت 
شاغلان 15 ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و ۴3۶ هزار 
نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 2۶3 هزار نفر افزایش 

داشته است.
در زمســتان 1۴01، به میزان ۴0,5 درصد جمعیت 15 ساله و 
بیش تر، از نظر اقتصادی فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا 
بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی 
حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل 

)زمستان 1۴00( 0.1 درصد افزایش یافته است.
بررسی سهم جمعیت 15 ســاله و بیش تر دارای اشتغال ناقص 
نشان می دهد که در زمستان 1۴01، 9,5 درصد جمعیت شاغل،  
به دلایل اقتصادی )فصل غیرکاری، رکود کاری، پیدانکردن کار 

با ساعت بیش تر و…( کم تر از ۴۴ ســاعت در هفته کارکرده و 
آماده برای انجام کار اضافی بوده اند. این در حالی است که 35.۶ 
درصد از شاغلین 15 ســاله و بیش تر، ۴9 ساعت و بیش تر در 

هفته کار کرده اند.
بررسی اشتغال در بخش های عمده اقتصادی نشان می دهد که 
در زمستان 1۴01، بخش خدمات با 53,7 درصد بیش ترین سهم 
اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدی بخش های 

صنعت با 33.2 درصد و کشاورزی با 13.0 درصد قرار دارند.
1۴ استان کشور در زمستان سال گذشته نسبت به مدت مشابه 
سال 1۴00 روند افزایشی اشــتغال را داشتند که این استان ها 
شامل آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، اصفهان، 
البرز، بوشهر، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، زنجان، سمنان، 
کرمانشاه، لرستان، مازندران و هرمزگان است. همچنین وضعیت 
اشتغال نیروی کار در زمستان 1۴01 در سه استان فارس، قم و 
خوزستان نسبت به مدت مشابه سال 1۴00 روند ثابتی داشته 

است.

رئیس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی کشــور اعلام کرد: حدود 950 شرکت بعد از فراخوان، 
اقدام به ارسال صورتحساب الکترونیک خود به سامانه مودیان 
کرده اند و از ابتدای فروردین ماه نیز اشخاص حقوقی مشمول 

این قانون شده اند.
بــه گــزارش وزارت اقتصاد، »مهــدی موحــدی بکنظر« در 
خصوص آخرین وضعیت ارســال صورتحســاب الکترونیک 
توسط شــرکت های مختلف، اظهار کرد: حدود 950 شرکت 
بعد از فراخوانی قبلی یعنی شــرکت های بورسی و فرابورسی 
و شــرکت های موضوع ماده 5 قانون خدمات کشوری اقدام به 
ارسال صورتحساب الکترونیکی کردند و حالا به فراخوان اشخاص 
حقوقی رسیدیم که انتظار داریم در روزها و ماه های آتی ارسال 
صورتحساب الکترونیک با رشد بیشــتری در سامانه مودیان 

محقق شود.
وی اضافه کرد: تعداد شرکت های بورســی و فرابورسی حدود 
700 شرکت بود و در کنار آن حدود ۴00 تا 500 شرکت دولتی 

داشتیم که از این تعداد حدود 500 تا ۶00 شرکت صورتحساب 
الکترونیک خود را ارسال کرده بودند؛ اما با توجه به اینکه حدود 
300 هزار شخص حقوقی داریم که شناسایی شده اند و اظهارنامه 
ارائه کرده اند و مودی محســوب می شــوند، امیدواریم تعداد 
صورتحساب های الکترونیکی پس از فراخوانی که از ابتدای سال 

جاری دادیم، بیشتر شود و افزایش چشمگیری داشته باشد.
رئیس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی ســازمان 
امور مالیاتی کشور تشریح کرد: طبیعتاً اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان می تواند به این موضوع سرعت و 
شتاب بیشتری بدهد تا بتواند مقدمات لازم برای تحقق اهداف 
سازمان امور مالیاتی را هرچه سریع تر فراهم کند. وی در ارزیابی 
خود از درآمدهای مالیاتی اظهــار کرد: طبیعتاً میزان درآمدی 
که برای سازمان پیش بینی شده اســت، با توجه به رشدی که 
سال های گذشته هم داشــته است و رشــد قابل توجهی که 
در درآمدهای مالیاتی صورت گرفته، رشــد بــالای 50 درصد 
درآمدهای مالیاتی برآورد شده که توقع آن می رود امسال شاهد 

وصول آن باشیم. موحدی گفت: در تلاش هستیم تا با برنامه ریزی 
مدون، اقداماتی را در راستای افزایش ظرفیت مالیاتی و شناسایی 

خلأهای قانونی که وجود دارد، انجام دهیم.
وی افزود: تمرکز بر فرار مالیاتی و افزایش پوشــش مالیاتی با 
شناسایی خلأهای قانونی قابل حل شدن است، بنابراین سعی مان 
بر این است که بتوانیم این درآمد را پوشش دهیم و برنامه ریزی ها 
نشان می دهد که کار سختی است اما کار غیرممکن نیست و با 

یک برنامه ریزی دقیق می توان این کار را انجام داد.
رئیس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی کشور در خصوص اضافه شدن پایه های جدید توضیح داد: 
امیدواریم در زمینه اضافه شدن پایه های جدید، موضوع مالیات بر 
عایدی سرمایه به تصویب برسد؛ اما با توجه به اینکه اجرای طرح 
مالیات بر عایدی سرمایه در انتظار ایجاد بستر سامانه مودیان و 
قانون پایانه های فروشگاهی است، بنابراین انتظار نداریم که از این 
پایه در سال جاری، درآمدی را کسب کنیم اما مقدمه ای برای 

افزایش درآمدهای مالیاتی در سال های آتی خواهد بود.

درحالی قرار است ماه آینده 10 هزار واحد مسکن 
مهر پردیس افتتاح شــود کــه پروژه های طرح 
مذکور این شــهر91 درصد پیشــرفت فیزیکی 
دارد. بر اساس اظهارات مدیرعامل شرکت عمران 
شــهرهای جدید ایران قرار اســت ماه آینده 10 
هزار واحد مســکن مهر پردیس افتتاح و تحویل 

متقاضیان آن شود.
علیرضا جعفری با اعلام این که شــهرهای جدید 
80 درصد از تعهدات خود در مسکن مهر را محقق 

کرده است، اظهار کرد:  تکمیل 10 هزار واحد در 
شهر جدید پردیس به شکل کلید تحویل و کامل، 
انجام شده  و قرار است در اردیبهشت ماه افتتاح 
شود.  وی افزود: با تحویل این 10 هزار واحد حدود 
30 هزار واحد نیمه تمام مسکن مهر در شهرهای 
جدید می ماند که عمده آنها )حدود 20 هزار واحد 
در شــهر جدید پردیس( در حال احداث است. 
بررسی وضعیت حال حاضر پروژه های مسکن مهر 
پردیس حاکی از آن اســت که پیشرفت فیزیکی 

حدود 8۴ هــزار واحد حدود 91 درصد اســت. 
بر این اساس پیشــرفت فیزیکی محوطه سازی 
و آماده ســازی این واحدها به ترتیــب 80 و 70 

درصد است.
همچنین پیشرفت فیزیکی پروژه های زیربنایی 
این 8۴ هزار واحد حــدود 80 درصد و خدمات 
روبنایی حــدود 7۴ درصد اســت. پیشــرفت 
طرح های زیرساختی 8۴ هزار واحد مسکن مهر 

پردیس نیز ۶8 درصد است.

مدیرکل دفتــر بازرگانی کالاهای کشــاورزی با 
 Tبیان اینکه ذخایر راهبردی شــکر کافی است
اعلام کرد: برای واردات شــکر محدودیتی وجود 
ندارد. به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »شهیاد 
آبنار« با بیان اینکه واردات شکر مورد نیاز کشور 
از اسفند ماه در حال انجام است افزود: شرکت ها و 
کارخانه های قند و شکر توانمند می توانند نسبت 

به ثبت سفارش این محصول اقدام کنند.
مدیرکل دفتر بازرگانی کالاهای کشــاورزی با اشاره 

به ذخایر شکر در کشــور اظهار داشت: در مورد شکر 
از ذخایر راهبردی مطمئنی برخورداریم و در صورت 
کمبود، این محصول را وارد بازار می کنیم. وی ذخایر 
راهبردی شکر را 300 هزار تن عنوان کرد و گفت: در 
قالب طرح فجر تا فطر به اندازه کافی شکر در بازار عرضه 
شده است. آبنار گفت: با توجه به تفاهم نامه میان انجمن 
صنایع قند و شکر و وزارت جهاد کشاورزی، تنظیم بازار 

این کالا به انجمن فوق واگذار شده است.
مدیرکل دفتر بازرگانی کالاهای کشاورزی در مورد 

برنج تصریح کرد: در قالب طــرح فجر تا فطر، توزیع 
برنج از محل واردات شرکت بازرگانی دولتی با قیمت 
مناسب در فروشگاه های زنجیره ای در حال اجرا است.

وی ادامــه داد: عمده برنج های تنظیــم بازار که 
در فروشــگاه های زنجیره ای تمام اســتان ها به 
جز استان های شــمالی عرضه می شود، هندی و 
پاکستانی هستند. آبنار خاطرنشــان کرد: برنج 
تنظیم بازار برای ایام نوروز در نمایشگاه کالاهای 

کشاورزی نیز عرضه شد.

طبق قانون باید 20 درصد 
از تسهیلات بانکی در اختیار 
بخش مسکن قرار گیرد اما 
تاکنون تخصیص چندانی 
صورت نگرفته که در جلسه 
اخیر شورای عالی مســکن بر پیگیری این موضوع و 
برخورد با بانک های متخلف تاکید شده است. بالاخره 
جلسه شورای عالی مســکن با حضور رئیس جمهور 
برگزار شد و در این جلسه بســیاری از دستگاه ها از 
جمله بانک ها و استانداران که در طرح نهضت ملی 

مسکن باید همکاری می کردند حضور داشتند.
در ابتدای این جلســه رئیس جمهور اولتیماتوم را 
به بانک هایی که کارنامه درخشــانی در پرداخت 
تســهیلات طرح نهضت ملی مســکن نداشتند، 

داد و اعلام کرد: بانک هایی کــه به جای پرداخت 
تســهیلات به طرح نهضت ملی مسکن تسهیلات 
را در بخش های دیگر مانند پاساژ سازی و یا سایر 
پروژه های عمرانی ســرمایه گذاری کرده باشند، 
جریمه خواهند شــد. یکی از تکالیف قانونی طبق 
قانون جهش تولید مسکن این است که باید بانک ها 
20 درصد از تسهیلات خود را به حوزه ساخت مسکن 
اختصاص دهند. در جلسات مختلف شورای عالی 
مسکن اعلام شده که دو سال پیش 3۶0 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات مسکن تعیین و ابلاغ شده و سهمیه 
تمامی بانک ها هم مشــخص اســت، اما تخصیص 
چندانی صورت نگرفته اســت همچنین در ســال 
گذشته هم 5۴8 هزار میلیارد تومان به شبکه بانکی 
اعلام و مجدد سهمیه تمامی بانک ها هم مشخص 
شد، اما در حال حاضر بانک ها تنها 11 هزار میلیارد 
تومان قرار داد با متقاضیان بســته اند و تسهیلات 

خود مالکی روستایی و ودیعه مسکن به متقاضیان 
پرداخت کرده اند که طبق ارزیابی انجام شده تنها 17 

درصد از این تسهیلات محقق شده است.
بسیاری از سازندگان و انبوه ســازان که از ابتدای 
اجرای این طرح به امید دریافت تســهیلات ورود 
پیدا کرده بودند بعد از گذشــت دو سال با وجود 
قانون طرح جهش تولید مسکن هنوز این تسهیلات 
را دریافت نکرده اند. خلیل محبت خواه مدیرکل 
راه وشهرسازی اســتان تهران در این خصوص به 
باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: همکاری بانک ها 
در پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن در استان 
تهران مناسب نبوده و بســیاری از سازندگان در 
تهران هنوز نتوانسته اند این تسهیلات را دریافت 
کنند. او گفت: از بانک ها پیگیر پرداخت تسهیلات 
نهضت ملی مسکن هســتیم و با اولتیماتوم رئیس 
جمهور و وزیر راه وشهرســازی بــه طور قطع این 

موضوع پیگیری می شــود. همچنین محمد رضا 
رضایی کوچی رئیس کمیســیون عمران مجلس 
به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: همکاری بانک ها 
در پرداخت تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن از 
ابتدای اجرای این طرح خوب نبوده است و دولت 
باید پیگیر پرداخت تســهیلات باشد. او ادامه داد: 
بانک مرکــزی باید بانک هایــی را که در خصوص 
پرداخت تســهیلات کوتاهی کرده انــد، جریمه 
کند. در این زمینه هم مجلس قانون طرح جهش 
تولید مســکن را مصوب کرده است و باید بانک ها 
20 درصد از تســهیلات خود را به بخش مسکن 
اختصاص دهنــد که تاکنون کمتر از ســه درصد 

پرداخت شده است.
همچنین فرشید ایلاتی کارشــناس مسکن به باشگاه 
خبرنگاران جوان گفــت: دولت باید الحــاق اراضی  از 
دســتگاه های مختلف را  با جدیت بیشتری دنبال کند 

چراکه تنها راه برای توسعه افقی شهر ها در کشور الحاق 
اراضی به شهر ها است که زمینه ســاز تسریع در روند 
ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن می شود. او ادامه 
داد: دولت باید برای کاهش هزینه ها در ساخت پروژه های 
نهضت ملی مسکن با جدیت ساخت خانه های ویلایی را 
به شرط تامین زیر ساخت دنبال کند که البته برای اجرای 

آن باید سازندگان و بانک ها همکاری داشته باشند.
ایلاتی توضیح داد: برای رونق و رشد تولید مسکن 
در کشور و برنامه ریزی جدی تر برای بازار مسکن 
باید هر ماه جلسه شــورای عالی مسکن یا حضور 

شخص وزیر راه وشهرسازی برگزار شود.

براساس این گزارش دولت باید سالانه یک میلیون 
واحد مسکونی را بسازد که بخشی از این واحد ها در 
قالب مسکن روستایی است؛ در حال حاضر بخش 
زیادی از این واحد ها ساخته شده و خوشبختانه با 
ویلایی سازی و یک طبقه سازی این واحد ها شاهد 
رونق و اجرای این طرح در روســتا ها و شهر های 
کوچک هســتیم. حال با برگزاری جلسه شورای 
عالی مســکن امیدواریم این بار شــاهد همکاری 
بیشتر بانک ها در پرداخت تسهیلات طرح نهضت 
ملی مسکن و یا حداقل جریمه شدن بانک هایی که 

دراین پرداخت همکاری نکرده اند باشیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رئیس جمهور: بانک هایی که تسهیلات مسکن را پرداخت نکنند جریمه می شوند

اولتیماتوم به بانک ها درباره تسهیلات مسکن
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فناوری و 
اطلاعات

مراکزدانشبنیاندردستورکارسازماناوقافقرارمیگیرد
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه  از مسئولان این سازمان خواست تا ایجاد مراکز 
دانش بنیان را در دستور کار خود قرار دهند. حجت الاسلام سیدمهدی خاموشی در 
جلسه مولدسازی منابع و دارایی های موقوفات و بقاع متبرکه که به صورت ارتباط 
برخط با مسئولان ا داره کل اوقاف و امور خیریه استان خراسان رضوی برگزار شد، 
گفت: صنایع دستی یکی از مزیت های نسبی خراسان رضوی است و با توجه به دیگر 
ویژگی های نسبی این استان باید در راه اندازی نیروگاه های ترکیبی فکر شود؛ باید 
تولید برق بر اساس انرژی خورشیدی را توسعه دهید و ایجاد مراکز دانش بنیان را نیز 

در دستور کار قرار دهید.
وی در این جلسه، کیفی تر شدن زائرسراهای بقاع متبرکه و امامزادگان را مهم دانست 
و بر لزوم ارتقاء سطح کیفی زائرسراهای استان خراسان رضوی برای خدمت رسانی 
بهتر به زائران تاکید کرد. حجت الاسلام محمد نوروزپور مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن 
مذهبی سازمان اوقاف و امور خیریه با تاکید بر کیفی سازی زائرسراها گفت: در ۵۵ بقعه 
متبرکه، زائرسرا وجود دارد که ۲۹۹ سراچه )سوئیت( در این زائرسراها وجود دارد و 
از زائران پذیرایی می شود. در این جلسه هر یک از مدیران ستادی به ارائه گزارشی از 
فعالیت های اداره کل اوقاف و امور خیریه استان خراسان رضوی پرداختند و وظایف 
این اداره کل در راستای تحقق شعار مهار تورم و رشد تولید را تبیین کردند. پس از 
آن مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراســان رضوی و معاونان و مدیران این اداره کل 

پیشنهاداتی را در خصوص فعالیت های سال جاری ارائه دادند.
دوازدهمین جلسه از سلسله جلسات مولدسازی منابع و دارایی های موقوفات و بقاع 
متبرکه در راستای تحقق شعار سال ۱۴۰۲ )مهار تورم و رشد تولید( با حضور رئیس 
سازمان اوقاف و امور خیریه و جمعی از مدیران ستادی این سا زمان به صورت ارتباط 
برخط )ویدئو کنفرانسی( با مسئولان اداره کل اوقاف و امور خیریه استان خراسان 

رضوی در ساختمان شهید سلیمانی این سازمان برگزار شد.

برنامهریزیبرایدستیابیبهماهوارهتصویربرداریبومی
سخنگوی سازمان فضایی ایران گفت: روند انتشار تصاویر ماهواره خیام ادامه خواهد 
داشت و سازمان فضایی در تلاش برای دست یابی به ماهواره تصویربرداری بومی با دقت 
یک متر است. حسین دلیریان با اشاره به آخرین وضعیت ماهواره خیام و روند انتشار 
تصاویر آن اظهار داشت: همان طور که می دانید، ماهواره خیام یک ماهواره سنجشی 
با قدرت تصویربرداری با دقت یک متر است و هم اکنون در مدار ۵۰۰ کیلومتری زمین 
قرار دارد و تمام مراحل هدایت و کنترل آن توسط متخصصان کشورمان در سازمان 

فضایی ایران انجام می شود.
وی افزود: بعد از تثبیت ماهواره در مدار لئو در زمستان سال ۱۴۰۱، سازمان فضایی 
ایران مدت هاست که به صورت کاملًا برنامه ریزی شــده در حال دریافت تصاویر با 
کیفیت از ماهواره خیام است و این روند دریافت داده، به صورت برنامه ریزی شده در 

سال ۱۴۰۲ نیز ادامه خواهد شد.
سخنگوی سازمان فضایی ایران گفت: در این مسیر، سازمان فضایی ایران تاکنون در 
سه مرحله تصاویر دریافتی از ماهواره خیام را منتشر کرده که در وهله نخست، یک 
آلبوم شامل چندین تصویر از نقاط مختلف کشورمان به مناسبت روز فناوری فضایی 
منتشر شد و سپس در مرحله دوم، به مناسبت نیمه شعبان و میلاد با سعادت منجی 
عالم بشریت )عج(، اولین تصویر از مسجد مقدس جمکران که توسط ماهواره خیام از 

ارتفاع ۵۰۰ کیلومتر گرفته شده بود، منتشر شد و با استقبال خوب مردم مواجه شد.
دلیریان اظهار داشت: همچنین در روزهای اخیر و هم زمان با شب شهادت مولای 
متقیان حضرت علی )ع(، اولین تصویر گرفته شده توسط ماهواره خیام از بارگاه منور 
علوی و صحن حضرت زهرا )س( در شهر نجف اشرف، منتشر شد. وی اضافه کرد: به 
غیر از روند ادامه دار انتشــار عمومی برخی تصاویر ماهواره خیام از جای جای ایران، 
سازمان فضایی و برخی نهادهای دولتی و بخش خصوصی مذاکرات بسیار خوبی در 
جهت استفاده از داده های ماهواره خیام انجام داده اند که برخی از این مذاکرات در شرف 
امضای تفاهم نامه قرار دارد.  مشاور رئیس سازمان فضایی ایران گفت: طبق برنامه ریزی 
صورت گرفته توسط سازمان فضایی و با مدیریت رئیس سازمان فضایی ایران، قرار 
است که در سال جاری، گام های خوبی در جهت ارائه خدمات فضاپایه به مردم برداشته 
شود که از آن جمله می توان به ارائه داده های ماهواره خیام به نهادهای مختلف در 

جهت رفع بخشی از مشکلات مردم در حوزه های گوناگون اشاره کرد.
دلیریان خاطرنشان کرد: به موازات این اقدامات، سازمان فضایی ایران در سال گذشته 
برنامه ریزی دقیقی جهت آماده سازی زیرساخت ها برای توسعه فناوری فضایی در 
حوزه سنجش از دور به منظور فناوری تصویربرداری فضاپایه با دقت یک متر صورت 
داده که این روند در سال ۱۴۰۲ با تکیه بر توان داخلی و دانشِ متخصصان صنعت 

فضایی کشورمان نیز به قوت ادامه خواهد داشت.

رشدارزشسهامدانشبنیاندربورسچندینبرابراست
رییس کمیته علمی رویداد فینوتکــس ۲۰۲۳، گفت: حوزه دانش  بنیان از بهترین 
سودآوری برای سرمایه گذاری برخوردار است. هم اکنون ۷۵ شرکت دانش بنیان وارد 

بورس شده اند و رشد ارزش سهام آنها چندین برابر سایر شرکت ها بوده است.
برای نخستین بار و همزمان با برگزاری دوازدهمین رویداد اینوتکس در اردیبهشت 
ماه امسال قرار اســت رویداد بین المللی تامین مالی نوآوری و فناوری )فینوتکس 
۲۰۲۳( با هدف معرفی ظرفیت های تامین مالی و فرصت های سرمایه گذاری برای 
رشد حداکثری تولیدات دانش بنیان و جذب منابع مالی جدید به عرصه اقتصاد دانش 
بنیان برگزار شود. رویدادی که به گفته علیرضا دلیری رییس کمیته علمی این رویداد، 
در واقع بستری برای جذب سرمایه مورد نیاز دانش بنیان ها و استارتاپ ها از بانک ها، 
بورس و شرکت های سرمایه گذاری محسوب می شود. وی با اشاره به اینکه، شرکت 
های دانش بنیان و استارتاپ ها همواره در حال پژوهش و تولید محصولات نوآورانه و 
فناورانه هستند، افزود: این تفاوت اصلی حوزه دانش بنیان با سایر بخش ها است چراکه 

محصولات نوآورانه از قابلیت رقابتی بالایی در بازار برخوردارند.
رییس کمیته علمی رویداد فینوتکس اظهار کرد: در این شرایط و به طور حتم به جز 
شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها بخش دیگری نمی تواند محصولات قابل رقابت 
با تولیدات خارجی را تولید کند، چراکه عمده فعالان حوزه دانش بنیان را نخبگان 
تشکیل می دهند و تفکر، خلاقیت و استفاده از دانش روز دنیا در تولید کالا و تجهیزات 

فناورانه جدید، محور اصلی فعالیت دانش بنیان ها محسوب می شود.
وی با اشاره به اینکه، شرکت های فناور به طور معمول از واحدهای تحقیق و توسعه 
قوی به عنوان عامل تاثیرگذار در حوزه رقابت بین الملل بهره مند هستند، این مهم را 
با توجه به سرعت تغییرات بازار در رغبت سرمایه گذاران بخش خصوصی به منظور 

سرمایه گذاری در دانش بنیان ها بسیار بااهمیت خواند.
دلیری با بیان اینکه، وضعیت و عملکرد شــرکت های دانش بنیان سالانه از سوی 
معاونت علمی بررسی و پایش می شود، افزود: آنها مرتب باید خود را به روز کنند و اگر 
پویایی لازم را نداشته باشند، از فهرست دانش بنیانی خارج می شوند. وی در خصوص 
عملکرد دانش بنیان ها در بازار سرمایه اظهار داشت: در حال حاضر حدود ۷۵ شرکت 
دانش بنیان وارد بورس شده اند و رشد سهام دانش بنیان ها با سایر شرکت های بورسی 
متفاوت تر بوده است. معاون اسبق توسعه مدیریت و جذب سرمایه معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری افزود: این بدان معنی است که رشد ارزش سهام دانش بنیان 
ها در بورس به جهت ارتقای تولید و عرضه کالاها و محصولات جدید به بازار و فعالیت 
های منجر به سودآوری چندین برابر سایر شرکت ها بوده است. دلیری گفت: یکی از 
ویژگی های اصلی شرکت های دانش بنیان این است که عموما به جهت ویژگی های 
خاص خود از جمله تولید و عرضه محصولات نوآورانه، از فرصت های سودآوری و رشد 

بسیار بالایی برخوردارند.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رئیس جمهور، 
نوآوری مالی و مولدســازی 
را دو موضوع مهــم و حیاتی 
برای توسعه زیست بوم اقتصاد 
دانش بنیان دانســت و گفت: باید بــه تامین مالی برای 
مولدسازی به کمک سرمایه های مردمی و دولتی توجه 
شــود. روح الله دهقانی فیروزآبادی در نشست شورای 
سیاست گذاری نخستین رویداد تامین مالی و فناوری 
و نوآوری )فینوتکس( که با حضــور دبیران بخش های 
مختلف و اعضای این شورا برگزار شد، افزود: پیوند میان 
سرمایه های مردم و توانمندی شرکت های دانش بنیان 
علاوه بر تولید، زمینه را برای مولدسازی فراهم می کند.

وی با بیان اینکه وجود یک نظام تامین مالی نوآورانه و 
منسجم نیاز اصلی زیســت بوم فناوری و نوآوری است، 
خاطرنشــان کرد: شــرکت های دانش بنیان بسیاری 
هستند که علاوه بر رسیدن به تولید و عرضه محصول به 
سودآوری و خلق ارزش رسیده اند اما برای تاثیرگذاری 
در اقتصاد و جامعه، نیازمند یک نظام تامین مالی مبتنی 
بر ماهیت و ساختار زیست بوم فناوری و نوآوری هستند.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
ادامه داد: اگر می خواهیم اقتصاد دانش بنیان را در زندگی 
مردم رسوخ دهیم، باید یک جریان تامین مالی به جریان 
فناوری و نوآوری کشور اضافه شود تا شرکت ها بتوانند به 
درستی مسیر اثربخشی خود را طی کنند. دهقانی یادآور 
شد: معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهور دو ماموریت توســعه فناوری و توسعه اقتصاد 
دانش بنیان را محور حرکت خود قرار داده است که در 
این راستا ستادهای توسعه فناوری و ستادهای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان در حوزه های مختلف شکل گرفته اند 

تا این دو مهم را تحقق ببخشند.

الگوهای نوآورانه برای هدایت سرمایه ها به 
زیست بوم فناوری و نوآوری

وی تامین مالــی جمعی را به عنوان یکــی از الگوهای 
راهگشــا در جذب ســرمایه ها به حوزه علم، فناوری و 
اقتصــاد دانش بنیان عنوان کرد و گفــت: نقش آفرینی 
نظام تامین مالــی جمعی می تواند بــه هدایت و جلب 
ســرمایه های بالقوه به سوی زیســت بوم دانش بنیان 
تاثیرگذار باشد، باید برای سرمایه های سرگردان و حجم 
قابل توجه نقدینگی، برنامه ریزی جدی صورت بگیرد. 
رویداد فینوتکس می تواند در این هدف گذاری، اثرگذار 
باشد به طوری که سیل ســرمایه های در دست مردم را 

به سمت و سوی توسعه فناوری و نوآوری هدایت کند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
با تاکید بر این که تامین مالی، بخش نهایی و غیر قابل 

اجتناب در رونق و بلوغ زیست بوم فناوری و نوآوری است، 
ادامه داد: اگر ساختار و نظام تامین مالی فناوری و نوآوری 
به درستی تعریف و اجرا نشود، باغبانی خواهیم بود که 
درختی را به رشد کافی رسانده اما هنگام ثمردهی این 
میوه از مراقبت و کوددهی لازم، اجتناب ورزیده است؛ 
بنابراین باید تمامی عزم خــود را جزم کنیم تا این نظام 

تامین مالی به درستی در کشور اجرایی شود.
دهقانی افزود: باوجود تاکیدات ویژه رهبر معظم انقلاب، 
اسناد بالادستی، حمایت سران کشور و رشد قابل توجه 
شــرکت های دانش بنیان و فناور، همچنان ســرمایه و 
نقدینگی در مســیر فناوری صرف نمی شود، این ضعف 
که عموم جامعه با اهمیت و اثرات ســرمایه گذاری در 
حوزه فناوری، کم تر آگاهی دارند، باید برطرف شــود. 
رویداد فینوتکس این ظرفیت را دارد که با راهکارهای 
نوآورانه، ریسک ســرمایه گذاری مردم را کاهش داده و 
مسیر هدایت سرمایه ها را به زیست بوم فناوری و نوآوری 
هموار کند. وی توجه به استفاده از ظرفیت تعاونی های 
دانش بنیان را ضروری دانســت و یادآور شد: تعاونی ها 
می توانند نقش قابل توجهی را درتامین مالی شرکت های 

دانش بنیان و فناور، ایفا کنند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهوری بــا بیان این کــه نظام تامیــن مالی 
برای شــرکت هایی که به تازگی در زیست بوم اقتصاد 
دانش بنیان فعال شده و کار خود را آغاز کرده اند، ضروری 
است، عنوان کرد: شــرکت های نوپا، هسته های نوآور و 
استارتاپ ها نیز باید به نحوی از ســازوکار تامین مالی 
نوآوری بهره ببرند. رویداد فینوتکس از ظرفیتی مناسب 
برخوردار اســت تا با تعریف سازوکاری ویژه، شیوه های 
نوآورانه تامین مالی را برای این دست شرکت ها رقم بزند.

ایجاد ساختاری منســجم برای تامین مالی 
نوآوری و فناوری

در ادامه این نشست هاشم آقازاده دستیار معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیــس جمهور در حوزه 
اقتصاد دانش بنیــان برگزاری این نشســت را با هدف 
تبیین برنامه ها و راهبردهای نخســتین رویداد تامین 
مالی فناوری و نوآوری و هم افزایی و تبادل دیدگاه های 

فعالان و دست اندرکاران آن عنوان کرد.
وی گفت: برای نشــان دادن اهمیــت رویدادهایی که 
در ســطح ملی و بین المللی برگزار می شود و شناخت 
مسیر صحیح رویدادهایی از این دست، شورای سیاست 
گذاری متشــکل از دســت اندرکاران و افراد تاثیرگذار 
ایجاد می شود. در رویداد فینوتکس تلاش شده است تا 
از ظرفیت و همکاری همه نهادهای موثر در تامین مالی 
شــرکت های دانش بنیان همچون بانک ها، بازار بورس، 
پارک های فناوری، صندوق های سرمایه گذاری و غیره 

استفاده شود.
دستیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور با بیان این که برای برنامه ریزی و راهبری نخستین 

دوره رویداد فینوتکس، تلاشــی جهادی و شبانه روزی 
توسط دست اندرکاران آن صورت گرفته است، ادامه داد: 
با توجه به تجربه خوب و موفق ۱۱ دوره برگزاری رویداد 
بین المللی  اینوتکس و تجربه های آن در حوزه تامین مالی 
فناوری و نوآوری، نخستین رویداد بین المللی تامین مالی 
نوآوری و فناوری با عنوان فینوتکس در قالب اینوتکس، 
پایه ریزی و جانمایی شد تا ضمن آن که تامین مالی زیست 
بوم فناوری و نوآوری، بــه صورت جدی تری مورد توجه 
قرار می گیرد، مسیر تعامل و پیوند میان صاحبان سرمایه 
و شرکت های صاحب نوآوری و فناوری که نیازمند تامین 

مالی هستند، هموار شود.

تقدیر از سرمایه گذاران برتر
آقازاده جشــنواره تاثیرگذارترین نهادهــای مالی در 
زیســت بوم اقتصاد دانش بنیــان را به عنــوان یکی از 
بخش های اصلی رویداد فینوتکس بیــان کرد و اظهار 
داشت: این جشنواره با هدف معرفی نهادهای مالی که 
دارای بیش ترین دامنه اثرگــذاری در حمایت و تامین 
مالی شرکت های دانش بنیان بوده اند برگزار خواهد شد.

وی افزود: بــا برگزاری این جشــنواره، تلاش می کنیم 
تا دســتاورد و عملکرد همه تاثیرگذاران و فعالان مالی 
حوزه فناوری و نوآوری را احصــاء کرده و از تلاش های 
تعدادی از آنان به طور نمادین قدردانی کنیم. دســتیار 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
از شــاخص دانش بنیان یاری به عنوان ملاک و الگویی 
برای شناسایی فعالان اثرگذار در حمایت و تامین مالی 
زیست بوم فناوری و نوآوری نام برد و افزود: با اعطای این 
شاخص در قالب تندیس جشــنواره، تعدادی از افراد و 
نهادهای تاثیرگذار کــه از دانش بنیان ها حمایت و در 
تامین مالی طرح هایشان تاثیرگذار بوده اند حمایت و با 

معیار »دانش بنیان یار« شناخته خواهند شد.
براساس گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، اولین دوره رویداد بین المللی 
تامین مالی نوآوری و فنــاوری )فینوتکس( با حمایت 

معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهــوری همزمان بــا دوازدهمین دوره نمایشــگاه 
اینوتکس ۲۰۲۳ برگزار می شــود. نخســتین رویداد 
فینوتکس شاهد بخش های مختلفی از جمله جشنواره 
معرفی و تجلیل از تاثیرگذارترین نهادهای تامین مالی 
و سرمایه گذاری در حوزه اقتصاد دانش بنیان، برگزاری 
پنل ها، سمینارها و کارگاه های آموزشی، کافه سرمایه در 
قالب برگزاری جلسات B۲B و هم رسانی بین تیم های 
استارتاپی و سرمایه گذاران، استقرار میز مشاوران برای 
ارائه خدمات مشاوره تامین مالی و سرمایه گذاری حوزه 

دانش بنیان خواهد بود.
کارگاه های آموزشــی با شــناخت نیاز و دغدغه های 
شــرکت های دانش بنیان پیش بینی شــده است و در 
حوزه هایی چون ارزش گذاری و اعتبار سنجی، نحوه ورود 
به بورس و فرابورس در طول برگــزاری رویداد میزبان 

مخاطبان خواهد بود.
بانک ها، بیمه ها، نهادهای ســرمایه گذاری، سکوهای 
تامین مالی جمعــی، اعتبارافزاها، پــارک های علم و 
فنــاوری، فین تک ها و شــتاب دهنده هــا از نهادهای 
مشــارکت کننده حــوزه تامیــن مالــی در قالب این 
رویداد هســتند. این رویداد فناورانه و مالی ۱۹ الی ۲۲ 
اردیبهشت ۱۴۰۲ از ساعت ۱۰ صبح الی ۱۸ همزمان 
با دوازدهمین نمایشــگاه بین المللی فناوری و نوآوری 
)اینوتکس( در پارک فناوری پردیس میزبان هموطنان 
اســت. هدف اصلی رویداد فینوتکس، هم افزا کردن و 
تعامل سازنده، میان نهادهای سرمایه گذار و شرکت های 
نیازمند منابع مالی و سرمایه ای در نظر گرفته شده است، 
چراکه امر تامین مالی، یکی از خلاءهای جدی و نیازهای 

زیست بوم فناوری و نوآوری به شمار می رود.
سرمایه گذاران، شــرکت های فناور و سایر علاقمندان 
می تواننــد تا روز چهارشــنبه ۳۰ فروردیــن ماه برای 
شرکت در این رویداد فناورانه به به سایت ثبت نام رویداد 
فینوتکس مراجعه و نسبت به ثبت داده های خود اقدام 

کنند.

معاونعلمی،فناوریواقتصاددانشبنیانرئیسجمهورخبرداد:

»نوآوری مالی« و »مولدسازی« لازمه اقتصاد دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

با حکم وزیر ارتباطات، امیر محمــدزاده لاجوردی به 
عنوان معاون وزیر و رئیس ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی و محمد جعفرپور به عنوان مدیرعامل 
شرکت ارتباطات زیرساخت منصوب شدند. به گزارش 
وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، عیســی زارع 
پور وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات ضمن تقدیر و 
تشکر از ســید محمدامین آقامیری، در حکمی امیر 
محمدزاده لاجوردی را به سمت »معاون وزیر و سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی« منصوب و ضمن 
تقدیر و تشکر از امیر محمدزاده لاجوردی، در حکمی 
محمد جعفرپور را به عنوان »معاون وزیر، رئیس هیات 
 مدیره و مدیرعامل شــرکت ارتباطات زیرســاخت« 

منصوب کرد.
همچنیــن وزیــر ارتباطــات در حکم دیگــری امیر 
محمــدزاده لاجوردی را با حفظ ســمت بــه عنوان 
»جانشــین وزیر در امور ارتباطات« منصوب کرد. بر 

اساس این حکم که به موجب بخشنامه ۴۱۵۵ سازمان 
امور اداری و اســتخدامی صادر شــده است، راهبری 
شرکت ارتباطات زیرساخت، سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی و سایر بخشهای مرتبط با تحقیق، 
توســعه و امنیت ارتباطات در وزارتخانه به لاجوردی 

تفویض شده است.
در این حکم، تمامی بخش های ستادی و سازمان های 
تابعــه وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات مکلف به 
همکاری با لاجوردی برای توسعه ارتباطات با کیفیت، 
پرسرعت و امن در کشور و پیشبرد اهداف و امور محوله 

شده اند.
لاجــوردی فــارغ التحصیــل دکتــری مهندســی 

کامپیوتر از دانشــگاه صنعتی شــریف اســت و دوره 
 پســادکتری خود را نیز در همین رشــته و دانشگاه 

گذرانده است.
وی از نخبگان جوان کشور است که جوایز و افتخارات 
متعدد علمی همچون »برگزیده سی و سومین جشنواره 
بین المللی خوارزمی«، »ریاســت هفتمین شاخه ی 
دانشــجویی انجمن رمز ایران«، »برگزیده بنیاد ملی 
نخبگان به عنوان دانش آموخته برتر کشــور در سال 
۱۳۹۹« و »برگزیده طرح پسادکتری بنیاد علوم ایران« 

از جمله آنها است.
»معاون وزیر، رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت 
ارتباطات زیرساخت«، »مشــاور و نماینده ویژه وزیر 

ارتباطات و فناوری اطلاعات در حــوزه امنیت فاوا«، 
»مشــاور رئیس مرکز آمــار و فنــاوری اطلاعات قوه 
قضائیه«، »مدیــر فنی مرکز آپای دانشــگاه صنعتی 
شریف« از جمله مهمترین مســئولیت های اجرایی 

لاجوردی است.
جعفرپور نیز دارای مدرک کارشناسی ارشد شبکه های 
کامپیوتری و بیش از ۱۵ سال سابقه فعالیت حرفه ای 
در زمینه طراحی، پیاده سازی و مدیریت شبکه های 

ارتباطی در مقیاس ملی را دارد.
وی تا پیش از این قائم مقــام مدیرعامل و عضو هیات 
مدیره شــرکت ارتباطات زیرســاخت بوده و راهبری 
پروژه های اصلی توسعه ای شــرکت زیرساخت مانند 
پروژه ارتقاء ظرفیت شــبکه زیرســاخت با اســتفاده 
از تجهیــزات بومی، پروژه اصلاح مهندســی ترافیک 
 شــبکه جهت بهبــود کیفیت شــبکه را بــر عهده

 داشته است.

تهران - ایرنا - مدیرعامل شرکت مخابرات ایران گفت: 
شرکت مخابرات از ۱۶ سامانه در جهت افزایش رضایت 
مشترکان تلفن ثابت بهره برداری کرد. »مجید سلطانی« 
در آئین بهره برداری از ســامانه های فناوری اطلاعات 
افزود: شرکت مخابرات ایران یک شرکت مهم و بزرگ 
در زمینه خدمات رسانی به مردم است و مردم به شدت 

به خدماتی که ارائه می دهد نیاز دارند.
وی افزود: ارائه خدمت بیشتر، بهتر، سریع تر، کامل تر و 
بی نقص تر مستلزم تحولاتی است که ما آن را در ۲ بخش 
تحول بیرونی و تحول درونــی آغاز کردیم. مدیرعامل 
شرکت ملی مخابرات ایران ادامه داد: تحول بیرونی که 
شامل تغییر نگاه مسئولان، سیاستگذارن، نمایندگان 
مجلس و همه تصمیم گیران در رشد و بالندگی صنعت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات کشــور می شود. در این 
بخش به توفیقاتی هم دست پیدا کردیم ولی هنوز هم 

باید پیگیری هایی را انجام دهیم.
ســلطانی درباره تحول دورنی شرکت مخابرات گفت: 
این تحول ابعــاد مختلفی دارد. در بعد فنی، شــبکه، 
منابع انسانی، معاونت تجاری مدنظر است و بعد مهم 
دیگر تحول درونی مخابرات، توسعه فناوری اطلاعات 
به دو منظور است. یک تسهیل گری در ارائه خدمات به 

مردم و دوم بهره برداری از فناوری اطلاعات برای توسعه 
کسب و کار است. وی درباره افتتاح سامانه های مختلف 
توسط این سازمان گفت:  سامانه هایی که امروز افتتاح 
شد حاصل کاری اســت که از حدود ۳ تا ۴ سال پیش 
شروع شده و ما ســعی کردیم با برنامه ریزی، هدایت 
و راهبردهایی که هیئت مدیره در شــرکت مخابرات 

داشتند به این کار سرعت بدهیم.
سلطانی درباره ســامانه های مســتقر گفت: استقرار 
سامانه های توســعه داده شده مســتلزم همکاری و 
همگامی همه مدیران در سطح شرکت مخابرات ایران 
اســت و از همینجا اعلام می کنم که بایــد به صورت 
شبانه روزی کمک شود تا سامانه ها در شرکت استقرار 
کامل پیدا کنند و اثرشــان را در رضایت مشــتریان 
ببینیم. هرچه این همکاری و این همگامی در استقرار 
این سامانه ها سریعتر و با قوت تر باشد اثربخشی آن را 

در رضایت مشتریان خواهیم دید.
مدیرعامل شرکت مخابرات تصریح کرد: نمودارها، امار 
و ارقامی که به صورت هفتگی توســط سامانه ها رصد 
می شود نشان می دهد که تعداد شکایت ها و زمان رفع 
خرابی های تلفن در حال کاهش اســت. از طرف دیگر 
سرعت عمل در رفع خرابی در حال افزایش است و در 

نهایت به سمت این می رویم که پله پله رضایت مشتریان 
را بهتر جلب کنیم. سلطانی تاکید کرد: تحول در فناوری 
اطلاعات مســتلزم دو کار بزرگ است. بخش نخست 
سرمایه گذاری در بخش فناوری اطلاعات است که ما در 
شرکت مخابرات در این بخش سرمایه گذاری مناسبی 
انجام نداده ایم و باید میزان و مقدار ســرمایه گذاری را 
افزایش دهیم تا نتیجه بهتری بگیریم. یکی از بحث های 
مهم در موضوع فناوری اطلاعات که شاید یک مقدار هم 
در مجموعه های ما مورد غفلت واقع شده بحث منابع 
انسانی اســت که باید با دقت بیشــتری به موضوعات 
مربوط به آن ها پرداخت. در ادامه این مراســم، معاون 
فناوری شــرکت مخابرات گفت: بر اســاس توافقات 
صورت گرفته در این شرکت، در ســال ۱۴۰۲ با توان 
مضاعف برنامه ها و اقدامات فناوری اطلاعات را پیگیری 
خواهیم کرد. بودجه فناوری اطلاعات مخابرات به اندازه 
۲ برابر افزایش پیدا کرده و برای تحقق آن نیازمند همت 

هیات مدیره است.
»میثم سید صالحین« تاکید کرد: جبران عقب ماندگی 
در زیر ســاخت های فناوری، معماری جدید فناوری 
اطلاعات در لایه های مختلف، تحــول درونی فناوری 
از ساختار اداری پیمانکار محور به ایفای نقش مدیریت 

چرخه عمر خدمات از جمله تغییراتی است که قرار است 
در سال جاری در راهبردها و سیاست های کلان فناوری 

اطلاعات صورت گیرد.
وی درباره ســامانه هایی که ســال ۱۴۰۱ در شرکت 
مخابرات توســعه یافته و در این مراســم افتتاح شد، 
گفت: ســامانه نخســت »صمصام« )صدور متمرکز 
صورت تحســاب آبی مخابرات ایران( اســت که برای 
حوزه تجاری مخابرات در تهران به بهره برداری رسیده 
و دستاوردهای بســیار متعددی برای ما داشته است. 
اکنون برای ۳۱ خدمتی که از سوی شرکت مخابرات 
ارائه می شــود، ظرف مدت چند ثانیــه، قبض صادر 

می شود.
معاون فناوری شرکت مخابرات تاکید کرد:  سامانه دیگر 
»کاروان« است که مدیریت مشتریان را برعهده دارد. 
»کارا« دیگر سامانه ای مخابرات برای مدیریت نیروی 
انسانی است. ســیدصالحی افزود: ســامانه های بازار 
)سامانه جامع خرید تدارکات تو پشتیبانه زنجیزه تامین 
محلی(، گیتا)ســامانه طراحی شبکه مخابرات ایران(، 
رسا )ســامانه مدیریت عملیات شبکه صورت متمرکز 
کشوری( و... از دیگر سامانه هایی بود که امروز شرکت 

مخابرات ایران آن ها را افتتاح کرد.

معرفیرئیسجدیدزیرساختورگولاتوری

جانشین وزیر در امور ارتباطات منصوب شد

بهره برداری از ۱۶ سامانه مخابرات برای رضایت مشترکان تلفن ثابت
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کشاورزي

كشــور با مشــكلات بي آبي سروكله 
مي زند و دولت هم به دنبال پيدا كردن 
راه حلي براي اين مســائل اســت. به 
همين دليل هم يك روز طرح نكاشت 
را به ميان مي آورد و روز ديگر، كشت 
فراســرزميني را تصويب مي كند. دولت طرح ها و برنامه هاي 
مختلفي را اجرا مي كند تا بتواند هم مشكل بي آبي را حل كند 
و هم معضل بيكاري افزايش پيدا نكند اما هركدام براي خود 
مشكلات و حاشيه هايي را مي ســازند. اواخر تابستان گذشته 
هيات دولت كشــت فراســرزميني محصولات كشاورزي را 
تصويب كرد. طبق اين مصوبه به كشاورزان اجازه داده مي شود 
در كشورهاي خارجي به كشت محصولات مختلف كشاورزي 
بپردازند. بر همين اســاس نوبخت؛ ســخنگوي دولت وزارت 
جهاد كشاورزي موظف بود با همكاري وزارتخانه هاي اقتصاد 
و امور خارجه حداكثر ظرف دوماه  سازوكارهاي اجرايي كشت 
فراســرزميني را تدوين و ابلاغ كند. البته با گذشــت بيش از 
يك سال فعلا خبري از اين  سازوكار نيســت اما وزارت جهاد 

كشاورزي تابه حال پيشنهاداتي در اين مورد داده است. 

تدويينآييننامه
در جلسه مشتركي بين محمود حجتي، وزير جهاد كشاورزي 
به همراه عبدالمهدي بخشنده، معاونش و اعضاي كميسيون 
كشاورزي اتاق بازرگاني ايران باز بحث كشت هاي فراسرزميني 
مطرح شد. عبدالمهدي بخشنده از تدوين آيين نامه اي براي 
حمايت از افرادي كه در كشت فراســرزميني وارد مي شوند، 
خبر داده و اظهار داشــت: براي حمايــت از بخش خصوصي 
چه در امور حقوقي و كنســولي و چه اخذ تسهيلات بيمه اي، 
آيين نامه اي تدوين شــده كه ظرف چند روز آينده به امضاي 
وزير خواهد رسيد و براي تصويب به دولت مي رود. وي درباره 
سياست دولت براي كشت فراسرزميني با توجه به آب بر بودن 
محصولات كشاورزي گفته است كه وزارت جهاد كشاورزي با 
كمك وزارت اقتصاد و امور خارجــه مطالعات جامعي را روي 

اين طرح انجام داده است. 

همكاريباكشورهايهمسايه
به هرحال، ايران نخستين كشوري نيست كه مي خواهد كشت 

فراســرزميني را تجربه كند. پيش از اين ژاپن به علت كمبود 
زمين، نســبت به خريد يا اجاره زمين در كشورهاي مستعد 
اقدام كرده و محصولات مــورد نياز خود را در آن كشــورها 
توليد مي كند. حالا هم وزير از كشت فراسرزميني در كشورها 
مختلف مي گويد. حجتي در جلسه مشترك اين وزارتخانه با 
اتاق بازرگاني، گفت: ما به دنبال كشت فراسرزميني در برزيل 
هستيم تا بخشي از نياز غذايي كشــور را تامين كنيم و براي 
پيگيري اين مسائل كارگروه مشــتركي مورد تاييد دو طرف 

تشكيل شده است. 

اجارهزميندركشورهايآفريقايي
به گفته سيدرضي نوري؛ عضو كميسيون كشاورزي آب و منابع 
طبيعي، طرح كشاورزي فراســرزميني نه تنها باعث افزايش 
توليدات كشور در كشورهاي ديگر مي شود بلكه توسعه اشتغال 
را در خارج از كشور نيز فراهم مي كند. به عقيده او، در زمينه 
كشت فراسرزميني كشورهايي در آمريكاي لاتين زمينه خوبي 
دارند. البته در اين حوزه نياز به حمايت دولت است تا با تسهيل 
ســرمايه گذاري و امضاي تفاهم نامه امكان كار در آن مناطق 
فراهم شود. اين نماينده مجلس با حمايت از طرح كشاورزي 
فراسرزميني، مي گويد: فعاليت در كشورهاي آفريقايي بسيار 
كم هزينه و اقتصادي اســت، از اين رو مي توان آن را با جديت 
دنبال كرد. نوري در رابطه با پيشنهادات مطرح شده مبني بر 
اجاره زمين در ساير كشــورها براي توسعه كشاورزي، معتقد 
است كه اين پيشــنهاد در دولت هاي گذشته نيز مطرح شده 
كه در كشورهايي نظير تانزانيا و اوگاندا زمين هايي اجاره و در 
آن مكان براي ايران به كشاورزي پرداخته شود. به گفته اين 
نماينده، كشت فراســرزميني به دليل وجود مشكلات و عدم 
زيرساخت هاي لازم، همواره مورد استقبال چنداني قرار نگرفته 
و براي حركت به اين سمت، بايد سرمايه گذاران داخلي را مايل 

به حضور در بخش كشاورزي فراسرزميني كرد. 
افزايشاشتغال

وي ادامه مي دهد: اكنون كشور ايران با پديده كم آبي مواجه 
بوده و اجاره زمين در ساير كشــورها، مي تواند بسيار كارآمد 
باشد، به طور مثال مي توان در آفريقاي جنوني اقدام به كشت 
محصولاتي از قبيل دانه هاي روغنــي، ذرت و گندم كرد كه 
ثمره آن عايد كل كشور مي شــود. اين نماينده در واكنش به 

اينكه آيا كشاورزي فراسرزميني، باعث رونق اشتغال در ديگر 
كشورها نمي شــود، نيز تاكيد دارد: اكنون تعداد بسياري از 
فارغ التحصيلان رشته كشاورزي در كشــور وجود دارند كه 
مي توانند تشــكيل تعاوني داده و با سفر به ســاير كشورها، 
به نفع ايران فعاليت كننــد و ما نيز بايد با تمــام توان از اين 
حركت حمايت كنيم. وي با اشــاره به وارد كننده بودن ايران 
در بخش محصولات كشاورزي، مي گويد: به طور حتم كشت 
فراسرزميني اين مشكلات را حل كرده و با امنيت بيشتري به 

توليد محصولات كشاورزي خواهيم پرداخت. 

استفادهازظرفيتهايداخلي
اما در مقابل افرادي هم هستند كه با اين طرح مخالف هستند. 
علي هادي زاده معلم؛ رئيس كميسيون كشاورزي اتاق ايران 
يكي از اين افراد است. او درباره اين طرح به ايسنا گفته است: 
به جاي كشــت فراســرزميني، ظرفيت هاي بالقوه داخلي را 

محقق كنيد.
 به گفته او، كشــت فراســرزميني كه به تازگــي دولت براي 
تامين امنيت غذايي بخش كشــور درنظر گرفته راهی علمي 
است اما نه براي كشــور ما كه به كشــاورزي كشور براساس 

اســتعداد و توانايي ها پرداخته نشده اســت. او در واكنش به 
اين موضوع كه كشــت فراســرزميني راهي به سوي امنيت 
غذايي اســت نيز تاكيد كرد: اما حتي با وجود دســتيابي به 
امنيت غذايي بايد به تمام جوانــب آن توجه كرد، چراكه اگر 
تمام محصولات و ازجمله محصولات اســتراتژيك در داخل 
كشــور توليد نشــود، مي تواند به عنوان خطر به حساب  آيد و 
بايد توجه كرد كه كشــت محصولاتي كه نياز به آب بيشتري 
 دارند بايد جــزو اولويت هاي كشــت در خــارج از مرزهاي 

كشور باشد. 

 بحران آب، کشاورزي را به خارج از کشور برد

کشت فراسرزميني، فرصتي براي جبران کم آبي

كشاورزي به  عنوان يكي از مهم ترين محورهاي توسعه 
اقتصادي كشور با مشكلات عديده اي ازجمله فروش و 
تغيير كاربري روزافزون زمين هاي كشاورزي تا فاصله 
فراوان توليد تا مصرف محصولات مواجه است كه در اين 
شــرايط بهترين راهكار افزايش درآمد توليدكنندگان 
از طريق افزايش بهره وري توليد مطرح مي شــود. يكي از مهم ترين مشكلات 
بخش كشاورزي پايين بودن بهره وري است به همين دليل كارشناسان بخش 
كشاورزي بر اين باورند كه وزارت جهاد كشاورزي بايد راهكارهايي براي افزايش 
بهره وري درنظر بگيرد تا درآمد كشاورزان افزايش و قيمت اين محصولات در 
بازار كاهش يابد. به گفته آنها وزارت جهاد كشاورزي بايد افزايش بهره وري را 
جزو اولويت هايش قرار دهد چراكه اگر با ايجاد برنامه ريزي هاي كارشناســي 
بهره وري افزايش يابد، افزايش توليد و كاهش قيمــت  محصولات در بازار نيز 
رقم مي خورد. اين كارشناسان معتقدند كه درآمد كشاورز قابل رقابت با قيمت 

زمين كشاورزي نيست. 

درآمدكمكشاورزي
به گفته مجيد كوپاهي؛ عضو هيات علمي دانشكده كشاورزي دانشگاه تهران در 
حال حاضر درآمد كشاورز قابل رقابت با قيمت زمين كشاورزي نيست. ترجيح 

كشاورزان فروش زمين كشاورزي به جاي توليد محصول است از اين رو ضرورت 
دارد وزارت جهاد كشاورزي ضمن حمايت مالي از كشاورز، راهكارهاي علمي 
خود را براي بهبود وضعيت كشــاورزي و توليد ارائه دهد. اين استاد دانشگاه با 
اشاره به اهميت بخش كشاورزي در كشــور و لزوم توجه دولت به اين بخش، 
مي گويد: بايد حمايت هاي مالي از ســوي دولت براي كشاورزان درنظر گرفته 
شود. وي علت از بين  رفتن زمين زراعي و مراتع كشاورزي را فروش زمين هاي 
شمال كشــور عنوان مي كند و تاكيد دارد: وزارت جهاد كشاورزي بايد ضمن 
حمايت مالي كشاورز، راهكارهاي علمي خود را براي بهبود وضعيت كشاورزي 
و توليد محصول ســالم و باكيفيت ارائه دهد. اين كارشناس اقتصادي معتقد 
است: اهميت شفاف سازي بازار و ايجاد يك بانك اطلاعاتي دقيق براي رسيدن 
به يك ساختار مناسب و داشتن آماري دقيق در زمينه توليد محصولات، بسيار 

ضروريست چراكه بهترين راه داشتن يك رويكرد و نگاه واقعي به بازار است. 

بهكارگيريروشهايعلمي
اين كارشــناس مهم ترين اولويت وزارت جهاد كشــاورزي را در سال جاري 
تشكيل تيم علمي براي به كارگيري روش هاي تخصصي و فكر شده در امر توليد، 
صادرات و ساير موارد كشــاورزي مي داند. كوپاهي مي گويد: با توجه به اينكه 
وضعيت كشاورزي ايران مطلوب نيست بايد به دنبال تصميمات كارشناسي و 

كارهاي تحقيقاتي گوناگون براي بهبود اين شرايط بود به همين دليل انتظار 
مي رود وزارت جهاد كشاورزي از نظرات كارشناسي و فارغ التحصيلان متخصص 
در اين امر استفاده كند. وي معتقد است: بايد برنامه ريزي هاي دقيق در راستاي 
مصرف آب، نوع گياهان توليدي ســازگار با محيط زيست و زمين هاي زراعي 
انجام شود. به گفته اين كارشناس كشاورزي، در كشوري سياست زده هستيم از 
اين رو ممكن است واردات گندم نيز مانند نفت متوقف شود به همين دليل بايد 
از هم اكنون برنامه ريزي هاي كارشناسي براي بالا بردن توليد گندم صورت گيرد. 
كوپاهي با بيان اينكه كارشناسان خبره كشاورزي بسياري در كشور ما حضور 
دارند، تاكيد مي كند: بايد مطالعات زيادي در زمينه  نوع بذر هاي به كار گرفته 
شده صورت گيرد؛ به طوري كه به همه كشــاورزان القا شود با توجه به شرايط 
آب  وهوايي و زمين زراعي خود كدام محصول را بكارند تا به توليد مطلوب تر و 

اقتصادي تر دست يابند. 

سدهابافكركارشناسيساختهنشدهاست
عضو هيات علمي دانشــكده كشــاورزي دانشــگاه تهران ميزان بارندگي در 
سال هاي اخير را كم ارزيابي مي كند و ادامه مي دهد: با توجه به شرايط كمبود 
آب در كشور بايد به فكر تغيير شيوه هاي غذايي مردم بود به گونه اي كه مصرف 
محصولاتي كه در فرآيند  توليد به آب كمتري نياز دارند، جايگزين محصولات 

آب بر شوند. وي با بيان اينكه تاكنون تصميمات نادرستي براي استفاده  بهينه 
آب گرفته شده است، مي گويد: ايجاد سد و شبكه هاي آب رس به دليل اينكه فكر 
كارشناسي پشت آن نبوده، موجب از بين رفتن آب هاي زيرزميني شده است. 
اين كارشناس معتقد است كه بسياري از زيرساخت هاي كشاورزي با مشكل 
روبه رو هستند و طي چند ســال اخير به بخش كشاورزي توجه چنداني نشده 
است، از اين رو انتظار مي رود بخشي اعظم يارانه در زيرساخت هاي كشاورزي 
به كار گرفته شود چراكه كشاورزي محور استقلال و امنيت غذايي كشور است. 

ضرورتحفظنامايراندركالاهايصادراتي
وي يكي  ديگر از اولويت هاي بخش كشاورزي را توجه بيشتر اين بخش به امر 
صادرات مي داند و ادامه مي دهد: صادرات محصولات كشاورزي بايد تقويت شود 
به طوري كه صادرات يك محصول مانند زعفران درنهايت به اســم ايران تمام 
شود نه اينكه با ارسال به كشور هايي چون پاكستان و بسته بندي در آنجا به اسم 
كشور ديگري صادر شود. عضو هيات علمي دانشكده كشاورزي دانشگاه تهران 
فعاليت تمام بخش هاي مربوط به كشاورزي ازجمله صنايع جانبي، حمل ونقل 
و غيره را براي تدبير يك محصول سالم و باكيفيت مهم مي داند و مي گويد: بايد 
سياست گذاري هاي مفيدي در تمام اين بخش ها براي بهبود وضعيت كشاورزي 

ايران اجرا شود. 

»کسب وکار« بررسي مي کند

افزايش بهره وري، اولويت نخست کشاورزي
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سبکزندگي

حكايت نهادهايي كه پاسخگوي نگراني مردم نيستند

خوردنیانخوردن،مسالهایناست!
هنوز چندماه از اعلام وجود روغن پالم 
در لبنيات نگذشته بود كه باز خبر از 
وجود نيترات در آب رسيد. خبر وجود 
نيترات در آب به نتيجه نرسيده بود كه 
اعلام شــد واكس ميوه براي سلامت 
مضر است. اين پرونده حل نشده كه اعلام شد در گوجه فرنگي 
نيترات وجود دارد و حالا وجود سرب در مرغ تبديل به معضل 
شده است. اين روزها پشت سر همديگر خبرهايي روی صدر 
اخبار قرار مي گيرد كه حاكي از ناسالم بودن مواد غذايي است. از 
سوي ديگر، بايد تاييد وجود خمير مرغ در سوسيس و كالباس 
و همين طور وجود كودهاي خطرناك شيميايي را نيز به اين 
ليست اضافه كرد اما ماجرا از اينجا آغاز شد كه اين خبرها توسط 
نهادها و وزارتخانه هايي كه متولي سلامت مردم هستند پخش 
شد و همچنان خبري از پيگيري اين نهادها در رابطه به نتيجه 

رسيدن اين پرونده ها نيست. 

 پرونده مرغ هاي»سربي« روي ميز شورا
ديروز رحمت الله حافظي؛ رئيس كميســيون سلامت شوراي 
شهر تهران ضمن هشدار از ميزان بالاي سرب در گوشت مرغ، 
مي گويد: »ميزان سرب موجود در گوشت سفيد مرغ 47 درصد 
بيشتر از استاندارد اســت. او با بيان اينكه گزارش پايش مواد 
غذايي در اواخر سال گذشته نشان داد كه ميزان سرب موجود 
در گوشت سفيد مرغ 47 درصد بيشتر از استاندارد است، افزود: 
البته ظرف دو هفته آينده نتايج پايــش جديد، جمع بندي و 
اعلام مي شود. حافظي با بيان اينكه بايد براي تخمين آخرين 
وضعيت وجود ســرب در مرغ منتظر گزارش پايش امســال 
بود، درباره چرايي وجود اين حد ســرب در بدن مرغ، گفت: 
دانه هاي خوراكي درون دستگاه هايي توليد مي شوند و شايد 
قطعات سربي در اين وسايل وجود داشته باشد كه در تماس 
با دانه، سربي مي شوند اما قطعا بايد براي پاسخ به اين چرايي 

بررسي هاي لازم انجام شود. 
چندي پيش در پي انتشار اخباري مبني بر آلوده بودن مرغ ها به 
سرب، سيدحسين هاشمي، استاندار تهران با رد خبر آلودگي 
و بالا بودن سرب موجود در مرغ هاي شهر تهران، گفت: »مرغ 
مورد اســتفاده شهروندان تهراني هيچ مشــكلي ندارد.« وي 
افزود: »هيچ گزارشي درباره بالا بودن سرب موجود در مرغ و 

آلودگي آن از طرف وزارت بهداشت به استانداري داده نشده 
است. بر همين اســاس اخبار آلودگي در مرغ را به هيچ عنوان 
تاييد نمي كنيم.« او با بيان اينكه تنها مرجع رسمي اظهارنظر 
در اين باره وزارت بهداشــت و امور دام وزارت جهاد كشاورزي 
است، گفت: »اگر خبري در اين باره توسط بخش هاي ديگر ارائه 
شود حاشيه اي است و رسميت ندارد.« سرب يك عنصر بسيار 
سمي بوده كه مي تواند عوارض فراواني در بدن ايجاد كند و بنا 
به اعلام پروفسور مشتاقي، رئيس انجمن عناصر كمياب ايران، 
سرب علاوه بر تاثير روي كليه و كبد بر روي مغز تاثير و سبب 
ايجاد بيماري هاي عصبي مي شود. اين موضوع در حاليست كه 
هنوز وزارت بهداشت واكنشي بر قضيه نشان نداده و تماس هاي 
»كســب وكار« براي پيگيري اين موضوع به نتيجه نرسيد و 

مسئولان وزارت بهداشت پاسخي به موضوع ندادند. 

 ســازمان غــذا و دارو موظف به اعلام اســامي 
استفاده كنندگان روغن پالم

اگر ســري به ســوپرماركت محله تان بزنيد متوجه مي شويد 
كه اعلام اخباري چون وجود پالم در ماست و لبنيات بر روي 
قيمت ها و خريد اين محصولات تاثير گذاشــته است. خريدار 
فقط اســم يك كارخانه را براي خريد ماست مي آورد و تاكيد 
مي كند پرچرب نباشد. يكي از اين فروشندگان مي گويد: »از 
چندماه پيش كه اعلام شد در لبنيات پالم وجود دارد و سرطان 
زاست بازار ما كساد شده است. ماست و شير پرچرب برگشت 
مي خورند و مردم هم با ترديد خريد مي كنند. ما ضرر كرديم اما 
مشخص نشد اصلا كدام كارخانه پالم داشت و نتيجه چه شد و 

دست آخر ضررش نصيب ما شد!«
ديروز بعد از مدت ها دادستاني تهران، ســازمان غذا و دارو را 
موظف به اعلام اســامي اســتفاده كنندگان روغن پالم كرد. 
براساس دستور دادستاني تهران به ســازمان غذا و دارو، اين 
سازمان موظف است اسامي كارخانجات متخلف استفاده كننده 
از روغن پالم را اعلام كند. يكي از شاكيان پرونده روغن پالم در 
گفت وگو با ايرنا با اعلام اين خبر افزود: شــعبه 15 دادسراي 
كاركنان دولت به ســازمان غذا و دارو دســتور داد كه اسامي 
كارخانجات متخلف استفاده كننده از روغن پالم در محصولات 
خود را منتشر كند. »مصطفي ترك همداني« با استناد به ماده 
43 قانون تعزيرات حكومتي در امور خوراكي و بهداشتي، اظهار 

داشت: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي براساس اين 
قانون مكلف است اسامي اقلام خوراكي و بهداشتي غيرمجاز را 
اعلام كند. او با تاكيد بر اينكه سازمان غذا و دارو موظف است 
ظرف مدت ســه روز پس از دريافت اين دســتور، اسامي اين 
كارخانه ها را اعلام كند، گفت: حدود 9 ماه است كه استفاده از 
روغن پالم در محصولات لبني رسانه اي شده است و بازپرس 
پرونده و دادستاني تهران نيز در امور بهداشتي مردم حساسيت 

خاصي داشته اند.
 جمعي از وكلا روز شنبه 25 مردادماه سال جاري با حضور در 
دادسراي كاركنان دولت از رئيس سازمان غذا و دارو و روساي 
سابق سازمان اســتاندارد به دليل اســتفاده از روغن پالم در 

محصولات لبني شكايت كردند.
 اما اين اقدام دادستاني تهران از ســوي رئيس سازمان غذا و 
دارو بي جواب نماند و محمد هاشمي، سخنگوي سازمان غذا و 
دارو در گفت وگو با »كسب وكار« اعلام كرد: »رئيس سازمان 
غذا و دارو در واكنش به خبر دســتور بازپــرس پرونده روغن 
پالم به سازمان غذا و دارو مبني بر انتشار اسامي كارخانجات 
متخلف، اظهار داشت: بعد از دســتور كتبي دادستان محترم 

مشــكلي براي اعلام اســامي وجود ندارد و 
در اســرع وقت انجام اين اقدام 

خواهد شد. دكتر ديناروند در واكنش به خبر مبني بر دستور 
بازپرس پرونده روغن پالم به ســازمان غذا و دارو براي انتشار 
اسامي كارخانجات متخلف، اظهار داشــت: ما همواره مساله 
متخلفان را اطلاع رســاني مي كنيم. فرآورده هايي كه قاچاق 
يا تقلبي هســتند يا فرآورده هايي كه بايد از سطح بازار جمع 
شوند را نيز اطلاع رســاني مي كنيم. پالم از ديد ما تخلفي بود 
كه وزارت بهداشت با آن برخورد كرد اما ما فكر كرديم در آن 
شرايط اطلاع رساني موضوع پالم ممكن است فراتر از آن جرمي 

كه اتفاق افتاده زيان ايجاد كند.«
از سوي ديگر، به گزارش پايگاه خبري سازمان غذا و دارو، دكتر 
ديناروند خاطرنشان كرد: »تصور كرديم دستگاه هاي مسئول بايد 
اطلاع پيدا كنند بنابراين ما به تمام دستگاه هايي كه مسئوليت 
داشتند فهرست متخلفان را اعلام كرديم و هم دستگاه قضايي، 
هم مجلس و هم دستگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي كشور ليست 

را در اختيار دارند، اگر دستگاه هاي 
مربوطه صلاح مي دانند 

اطلاع رســاني مي شــود. اگر چنين نظري را بازپرس شعبه 15 
دادســراي كاركنان دولت دارد حتما انجام مي شود و مشكلي 
براي اعلام ليست اســامي متخلفان وجود ندارد و نگران اعلام 
اسامي متخلفان نيستيم و در اســرع وقت اعلام مي كنيم، البته 
بايد به صورت مكتوب و رسمي نظر دادستان محترم را دريافت 

نماييم.«

 وزارت بهداشت؛ حلقه مفقوده پيگيري مواد غذايي 
سالم

مردم در انتظار اعلام وضعيت متخلفان روغن پالم هستند اما همچنان 
وضعيت آب نيترات دار، واكس ميوه، كودهاي 

شيميايي و خمير مرغ و مرغ هاي سربي در 
هاله اي از ابهام قرار دارد. مسئولان وزارت 
بهداشت مي گويند اگر صلاح باشد راجع 
به موضوع اطلاع رساني بيشتري مي كنند 
اما هنوز تكليف تشــويش اذهان عمومي 
كه در ترس استفاده از مواد غذايي به سر 
مي برنــد مشــخص 

نيست!

وقتي كه نگاهي گذرا به محيط اطراف 
خود داشته باشيم، به وضوح مشاهده 
خواهيم كرد كه بســياري از وسايل 
و لوازمي كــه به طور روزمــره از آنها 
استفاده مي كنيم از چرم، مصنوعات 
چرمي و سالامبور ســاخته شــده اند كه با تغيير و تحولات 
صنعتي در مســير توليد به شــكل كنوني در اختيار ما قرار 
گرفته اند. در حــال حاضر بخش چــرم، مصنوعات چرمي و 
سالامبور در اقصي نقاط دنيا به قدري وســعت يافته كه اين 
بخش به عنوان صنعتي مجزا تاثير مناسبي را در ارزآوري به 
كشورها ايفا مي كند كه البته كشــور ما نيز از اين امر مستثنا 
نيست اما با توجه به تاكيدات مكرر بر رشد و رونق صنايع در 
كشور اين صنعت نيز مانند ساير صنايع با مشكلات متعددي 
مواجه اســت كه يكي از اين مشــكلات همــان تعرفه هاي 
نامناســب صادرات اســت كه عرصه را براي فعاليت در اين 
زمينه تنگ كرده است كه به نظر مي رسد دولت و مجلس در 

اين خصوص بايد وارد عمل شوند. 
در اين رابطه هادي حسيني؛ عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس شوراي اســلامي در گفت وگو با »كسب وكار«، ابراز 
داشت: به طور كلي اكثر توليد كنندگان كشور در مسير توليد با 
مشكلات متعددي مواجه هستند كه يكي از آنها عدم تطبيق 

قوانين با شرايط روز در بازارهاي جهاني و بازار داخل است. 
وي ادامه داد: از سوي ديگر شرايط تحريم و تغيير و تحولات 
قيمتي و رقابت تنگاتنگ در بازار هاي جهاني نيز فعاليت را در 
بخش هاي توليدي و صنعتي دشوارتر كرده است و باعث شده 
تا اين بخش ها در شــرايط بحراني قرار بگيرند كه به همين 
منظور و براي دستيابي به اقتصاد مقاومتي و حركت در جهت 
سند چشم انداز بايد مسئولان و فعالان بخش توليد و صنعت با 
همكاري وزارت صنعت، معدن و تجارت معضلات خاص توليد 
و عرضه خود را با دولت و مجلس مطرح كنند تا در جهت رفع 

اين معضلات گام هاي تاثير گذاري برداشته شود. 
اين نماينده مجلس ابراز داشــت: يكــي از معضلات عمده 
توليدكنندگان و صادركننــدگان در بخش چرم، مصنوعات 
چرمي و سالامبور ناهماهنگي تعرفه هاي وارداتي و صادراتي 
متناسب با نياز كشور است كه با توجه به انتقال اين امر توسط 
فعالان صنف چرم و ســالامبور مجلس در اين خصوص وارد 

عمل شده است. 
وي گفت: به طور معمول براي رشد صنايع، بايد ميزان تعرفه 
واردات مواد اوليه و صادرات محصــولات نهايي را كاهش و 
ميزان تعرفه واردات محصولات نهايي را به كشــور افزايش 
داد تا روند توليد و صادرات تســهيل يابد و توليدكنندگان و 
صادر كنندگان بتوانند در وضعيت مناســب تري به فعاليت 
بپردازند زيرا تنها در اين صورت اســت كه توازن مناسبي در 

تعرفه صادرات و واردات ايجاد خواهد شد. 
در ادامه سعيد شادكام؛ نايب رئيس اتحاديه توليدكنندگان و 
صادركنندگان چرم و سالامبور نيز ادامه داد: در حال حاضر 

صنعت چرم و سالامبور در كشــور در مقايسه با كشورهاي 
ديگر دچار مشكلات فراواني اســت، از يك سو قيمت بالاي 
ماشين آلات و تجهيزات مورد نياز اين صنعت و از سوي ديگر 
تعرفه بالاي واردات مواد شــيميايي اوليه براي توليد چرم، 
عرصه را براي فعاليت در اين بخش دشوار كرده و باعث شده 
كه هزينه تمام شده محصولات داخلي به شدت بالا برود و از 
سوي ديگر به دليل افزايش تعرفه صادرات هزينه تمام شده 
بالاتر برود و صادركنندگان نتوانند در بين كشورهاي رقيب 

حرفي را براي گفتن داشته باشند. 

اين فعال چرم و ســالامبور ادامه داد: در حال حاضر كه ميزان 
بودجه تعيين شده براي بخش صنعت و معدن نصف سال هاي 
گذشته درنظر گرفته شده است، به راحتي پيش بيني مي شود كه 
نمي توان جهت به روز كردن ماشين آلات مورد نياز اين صنعت به 
بودجه سال 94چشم دوخت، به همين منظور و براي مرتفع كردن 
اين معضل طبق تاكيد وزير صنعت بر جذب سرمايه گذار خارجي، 
تمامي توجهات به جذب سرمايه گذار خارجي معطوف شده تا 
شايد با اين روش و بهره گيري از استراتژي كشورهای پيشرفته اي 
چون چين بتوان اين صنعت را از وضعيــت كنوني نجات داد.  

شادكام با اشــاره به اينكه براي جذب سرمايه گذار خارجي بايد 
مسير توليد را همواركرد، بيان كرد: وقتي كه تعادل مناسبي بين 
تعرفه هاي واردات و صادرات وجود ندارد، سرمايه گذار خارجي 
با مشاهده اين وضعيت تمايلي براي ســرمايه گذاري نمي يابد 
و به جاي سرمايه گذاري در كشــور اقدام به سرمايه گذاري در 
 كشورهاي همسايه مي كند و بازهم وضعيت نامناسب تر خواهد

 شد. 
نـايـب رئـيـس اتـحاديه تـوليدكنـندگان و صادركنندگان 
چرم و ســالامبور ادامه داد: به همين منظــور و براي جذب 

سرمايه گذار خارجي و تسهيل در روند توليد اين محصولات 
پس از انتقاد مكرر فعــالان اين صنف تعرفه مناســب براي 
صادرات سالامبور پس از طي مراحل قانوني 10 درصد درنظر 

گرفته شده كه پس از بررسي هاي مجدد ابلاغ خواهد شد. 
وي در ادامه گفت: به طورحتم با ايــن كاهش تعرفه علاوه بر 
اينكه شــاهد افزايش ميزان صادرات غيرنفتي خواهيم بود 
به طور طبيعي نيز ميزان جذب سرمايه افزايش خواهد يافت 
و پس از مدرن كردن تجهيزات، اشتغالزايي در اين حوزه نيز 

افزايش مي يابد.

  احتمال وضع تعرفه 10درصدي براي صادرات سالامبور افزايش يافت 

نجاتصنعتچرمباكاهشتعرفهصادرات
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اصناف

تاريخچه صنــف ما به صدر اســام 
برمي گردد. اين را داود عبداللهي فرد؛ 
رئيــس اتحاديه صنف سمســاري ها 
و امانت فروشــان مي گويد. او يكي از 
مشكات اصلي اين شــغل را حضور 
متخلفاني مي داند كه بدون مجوز اقدام به خريد يك شــماره 
ايرانســل مي كنند و از طريــق آن به خريد و فــروش لوازم 
دســت دوم مي پردازند. بــا او درباره روزهــاي مديريتش در 

اتحاديه و نحوه فعاليتش به گفت وگو نشستيم. 

تاريخچه فعاليت اين صنف به كجا برمي گردد و شــما 
به عنوان رئيس اتحاديه از چه زماني به آن پيوستيد؟ 

تاريخچه اتحاديه صنف سمســاران و امانت فروشان به حدود 
ســال 1350 برمي گردد. آن موقع مكان اتحاديه در ســه راه 
امين حضور بود و بعد از آن به خيابان امام حسين)ع( و در نهايت 
به خيابان نامجو نقل مكان كرد. ملك فعلي كه اتحاديه در آن 
قرار دارد را آقاي هادي مصطفايي؛ رئيس اتحاديه وقت همراه 

با هيات مديره، خريداري و در اختيار اعضا گذاشتند. 

امكانات اتحاديه در چه حدي است؟ و سابقه حضور شما 
به چه زماني برمي گردد؟

امكانات اتحاديه در حــد خودش قابل قبول اســت اما هنوز 
براي رســيدن به ايده آل هايمــان وقت و زمان زيــادي نياز 
داريم تا بتوانيم به نحوه مطلوب تري اقدام به خدمات رســاني 
كنيم. حضور مــن در اتحاديه بــه زماني برمي گــردد كه به 
عنوان خزانه دار در هيات مديــره آن فعاليت مي كردم؛ يعني 
چيزي حدود 6 ســال پيش. همچنين ســه ســال در زمان 
رياست مرحوم حسين حيدرآقا به عنوان نايب رئيس انتخاب 
 شــدم و امســال توســط اعضاي اتحاديه مقام رياســت آن 

را به عهده گرفتم.

 چه اقداماتي موجب شــد تا اعضاي صنف علاقه مند 
به حضور شما در مقام رياست اتحاديه شوند؟

دليل انتخاب من به عنوان رئيس اتحاديه اين بود كه نســبت 
به بقيه، مورداعتمادتر بودم و توانمندي ام را ثابت كرده بودم. 

اتحاديه سمساران و امانت فروشان چند رسته فعال و 
چه تعداد عضو با پروانه كسب دارد؟ 

ما چيزي نزديك به 800 عضو رســمي داريم و بقيه در شرف 
دريافت پروانه هستند. 

وضعيت اعضاي اتحاديه در حوزه ماليات چگونه است؟ 
متاســفانه مالياتي كه اين روزها از اصناف گرفته مي شــود 
معضلي براي فعاليت آنها به حســاب مي آيد. اينكه بعد از يك 
سال ماليات 400 هزارتوماني را به 3 يا 4 ميليون تغيير دهند 
اصا عادلانه و عاقانه نيست. در بعضي از مغازه ها ديده شده 
كه ماليات را بعد از يك سال 15 برابر كرده اند. متاسفانه گاهي 
شكايت ها هم نتيجه ندارد و كسبه مجبور به پرداخت اين مبلغ 

مي شوند. متاسفانه هر سال دريغ از پارسال... 

فعاليت واحدهاي صنفي فاقد پروانه كسب به عنوان 
يكي از معضلات اصلي اتحاديه ها مطرح اســت، چه 

برنامه اي در اين زمينه داشته ايد؟
متاسفانه افراد بسيار زيادي هستند كه بدون پروانه كسب در 
اين حوزه فعاليت مي كنند و از طريــق اينترنت و آگهي هاي 
تبليغاتي در روزنامه ها اقدام به جذب مشــتري مي كنند. اين 
روزها با يك شماره ايرانسل هم مي توان كسب و كار راه انداخت. 
شماره ها را پخش مي كنند و به نوعي كار دلالي انجام مي دهند. 
مردم بايد در چنين شرايطي موضوع را به اتحاديه اطاع بدهند 

و منتظر پيگيري باشند. 

مشكلات اصلي صنف شما چيست؟ 
هر صنفي مشكات مخصوص به خود را دارد و اين صنف نيز 
از اين قاعده مستثني نيســت. متاسفانه عده اي بدون داشتن 
مجوز در اين حــوزه فعاليت مي كنند و اگــر تخلفي مرتكب 
شــوند، ما نمي توانيم كاري انجام دهيم چون جواز كســب 
ندارند. شكايت هايي به ما شده بود كه تعداد كمي از شكايت ها 
از سمساري های داراي مجوز و پروانه كسب بود و بقيه بدون 
پروانه فعاليت مي كردنــد كه به آن موارد رســيدگي و برابر 
مقررات با آنها برخورد شد. بقيه شكايت ها چون از جاهايي بود 
كه جواز كســب ندارند، مردم بايد شكايتشان را از طريق قوه 

قضاييه پيگيري كنند. 
همچنين در زمان گرفتن پروانه  بين اتحاديه و شــخصي كه 
پروانه را مي گيرد، يكســري تعهدات و قراردادهايي بســته 
مي شود كه ممكن است كســي كه مغازه را اجاره مي كند با 
اين قوانين و مفاد قرارداد آشــنايي نداشــته باشد، به همين 

دليل به اعضاي اتحاديه پيشــنهاد كرديم كه در صورت بروز 
هرگونه تخلفي در واحدهاي صنفي، شــخص طرف قرارداد 
پاسخگو باشــد حتي اگر مغازه خود را به كس ديگري اجاره 
داده باشــد. متاســفانه هنوز عده اي خارج از اتحاديه و بدون 

اخذ پروانه كسب، اقدام به فعاليت در حوزه سمساري كرده و 
در اين بين تخلفاتي نيز صورت مي گيرد كه در حال افزايش 
اســت. برخي از طريق جرايد آگهي داده و بــدون مجوز در 
حوزه ما فعاليت مي كنند و با دادن شــماره بــه روزنامه ها و 

جرايد به منازل مراجعــه كرده و به عنوان سمســار اقدام به 
خريداري اجناس مي كنند ولي در اين بين افرادي هستند كه 
 متاسفانه اقدامات خاف انجام داده و مرتكب سرقت يا كارهاي 

ديگر مي شوند. 

فعاليت سمساري هاي اينترنتي و تلفني بدون مجوز، مشكل اصلي اتحاديه است

يك شماره موبايل به جاي يك واحد صنفي

اتحاديــه صنــف توليدكننــدگان و 
فروشندگان لوازم الكتريك شهرستان 
تهران به موجب مــاده 19 قانون نظام 
صنفي مصوب در خردادماه 1350 ثبت 
شد. اين اتحاديه با شماره 22 در اداره 
كل سازمان هاي كارگري و كارفرمايي كار خود را با هدف صدور 
پروانه كســب و حمايت از اعضا در مجامع قانوني كشور شروع 
كرد. حسين دروديان؛ رئيس فعلي به مناسبت برگزاري انتخابات 

روزهاي آينده با »كسب و كار« به گفت وگو نشسته است. 

تاريخچه فعاليت اين صنف به كجا برمي گردد و شــما 
به عنوان رئيس اتحاديه از چه زماني به آن پيوستيد؟

اين اتحاديه در سال 52 تشكيل شد و تا سال 62 در مكان هاي 
مختلف به صورت اجاره اي فعاليت مي كــرد تا اينكه با تصميم 
و راي هيات مديره وقت، ســاختمان امــروزي در ميدان امام 
خميني)ره( خريداري شــد. ســاختمان اتحاديه در روزهاي 
اول دچار كمبودهايي مانندIT و لــوازم جانبي بود كه درحال 
حاضر به تمام امكانات مورد نياز مجهز شــده اســت. تاريخچه 
حضور من در اين اتحاديه به ســال 79 يعني زماني كه به عنوان 
خزانــه دار در هيات مديره فعاليت مي كــردم، برمي گردد كه با 
توجه به نداشتن بودجه و حقوق پرســنلي از اوايل ورودم مدير 
مالي شــدم. آن زمان اعضاي صنف الكتريك حدود 1300 نفر 
بود كه پس از فعاليت هاي زياد اين تعداد به 2100 نفر افزايش 
پيدا كرد و درحال حاضر تعداد اعضاي صنف الكتريك 3500 نفر 
است. من چهار سال خزانه دار و مدير اجرايي اتحاديه بودم و در 
انتخابات جديد به عنوان رئيس اتحاديه انتخاب شدم. در چهار 
سال اول رياستم در اتحاديه، راه اندازي سيستم IT، به روزرساني 
مســائل اوليه صنفي و اجراي كليه مصوبات سازمان بازرگاني 
وقت تهران را در اولويت قرار دادم و همچنين كميســيون هاي 
 حــل اختــاف، بازرســي و كميســيون فني نيز تشــكيل 
شد.  در همين مدت، اتحاديه مكاني را در خيابان مفتح به متراژ 
298 متر خريداري كرد و پس از آن با كمك بقيه اعضاي هيات 
مديره نسبت به ســاخت محل جديد اتحاديه با 860 متر بناي 

مفيد و مجهز به تمام تجهيزات مورد نياز اقدام شد. 

چه اقداماتي موجب شد تا اعضاي صنف علاقه مند به 
حضور شما در مقام رياست اتحاديه باشند؟

اعتقاد دارم در جايگاه رياست يك اتحاديه، بايد به نحو احسن 
در مسير حل مشــكات و مطالبات اعضاي تحت پوشش گام 
بردارم؛ لذا در اين راستا در رابطه با بيمه تكميلي اعضاي صنف 
با حدود 500 نفر قرارداد تنظيم شد كه پس از چند سال امروز 
همين بيمه گذار حدود 2250 نفر را تحت پوشــش قرار داده 
است. در ابتداي دوران مســئوليتم، نسبت به تشكيل صندوق 

قرض الحسنه اقدام كردم كه اخيرا به ثبت رسيده است. 

فعاليت واحدهاي صنفي فاقد پروانه كســب به عنوان 

يكي از معضــلات اصلي اتحاديه ها مطرح اســت، چه 
برنامه اي در اين زمينه داشته ايد؟

بسياري از واحدهاي صنفي غيرمجاز الكتريك چون در اطراف 
شهر پراكنده بودند ساماندهي شده و درحال حاضر تعداد كمي 
از فعالان اين صنف بدون پروانه كسب هستند و اگر هم باشند 
بازرسان اتحاديه و اتاق اخطارهاي مكرر را داده و درصورت تداوم 
فعاليت غيرمجاز از طريق اداره اماكن ناجا جهت اعمال ماده 27 

اقدام و پلمب خواهند شد. 

بيشترين شكايات مردمي پيرامون چه مسائلي است؟
شكايت از اعضاي صنف الكتريك تهران نسبت به صنوف ديگر 
كمتر است چون نسبت به صنوف ديگر تخصصي تر است. با توجه 
به اينكه سال به سال از طريق اتحاديه، نرخ هاي مصوب اجرا و به 
واحدهاي مجري صنف اباغ مي گردد، بازرسان اتحاديه نسبت 
به صنف اشراف كامل دارند از سوي ديگر توجه جدي اعضاي 
صنف الكتريك تهــران به قانونمنــدي و قانون مداري موجب 
شده تا شاهد كمترين شكايت مردم از واحدهاي صنف اتحاديه 
الكتريك باشيم. اگر هم تخلفي صورت بگيرد از سوي افراد فاقد 
پروانه كسب يا از طريق آگهي در رسانه ها بوده كه مردم با آنها 

ارتباط برقرار كردند. 

اتحاديه الكتريك چند رسته فعال و چه تعداد عضو با 
پروانه كسب دارد؟

توزيع كالاهاي روشنايي، صنعتي )تابلو برق، كليد و غيره( كابل، 
لوازم پنوماتيك و هيدروليك، آيفون هاي تصويري، درب هاي 
كنترلي و 10 رسته ديگر جزو فعاليت هاي 3500 واحد صنفي 

عضو اتحاديه است. 

وضعيت اعضاي اتحاديه در حوزه ماليات چگونه است؟
در رابطه با بحث ماليات خوشــبختانه با مديران سازمان امور 
مالياتي تعامل خوبي داشتيم و با توجه به اينكه بعضي از مميزان 
و كارشناســان امور مالياتي در سال هاي اخير نسبت به تبديل 
اعضا از بند »ج« به بند »الف« اقدام كرده بودند، خوشبختانه از 
حق و حقوق اعضا دفاع كرده و دوباره بند »الفي ها« را به بند »ج« 
برگردانيم. تاش ما بر آن است كه در اعمال مديريت مالياتي با 
مديران مالياتي تعامل و همكاري داشته باشيم تا در حوزه ماليات 

مشكلي براي اعضا به وجود نيايد. 

به طور حتم صنف شــما با انبوهي از كالاهاي چيني و 
همچنين اجناسي كه از مبادي غيرقانوني وارد كشور 
مي شــود روبه رو اســت، چه تمهيداتي در اين زمينه 

انديشيد ه ايد؟
طي چهار ســال اخير با توجه به اجرايي شــدن طرح هدفمندي 
يارانه ها، متاســفانه افراد ســودجوي زيادي از طريق كشور چين 
اجناس بدون كيفيت به صنف الكتريك ايران و تهران وارد كردند 
كه در ابتدا متوجه شده و از ازدياد آن جلوگيري كرديم؛ لذا با نظارت 

اتحاديه اجناس با كيفيت و حتي داراي استاندارد بالا در سطح بازار 
عرضه مي شود.  با توجه به اينكه در اين اواخر افرادي با شخصيت 
خارجي و از طريق مرزها نســبت به ورود بعضي از كالاهاي بدون 
كيفيت و ارزان قيمت به بازار اقدام مي كنند، اعضاي صنف طوماري 
را تهيه كردند كه رونوشت آن براي اتاق اصناف تهران و از طريق اتاق 
به مراجع ذي صاح از جمله ستاد مبارزه با كالاي قاچاق ارسال شد 
كه منتظر نتايج و خبرهاي بعدي هستيم. متاسفانه با ورود كالاهاي 
چيني به ويژه در رابطه با انواع چراغ هاي ســقفي، ديواري و آويز، 
كارگاه هاي  توليد داخلي اين نوع كالاها يكي پس از ديگري تعطيل 

يا به انباري براي واردات اين قبيل اجناس تبديل شده اند. 

با توجه به اينكــه ســرمايه گذاري در بخش توليد، 
بسياري از مشكلات را حل خواهد كرد، چه خواسته اي 

از دولت داريد؟

توليد نيازمند نگاه حمايتي دولت است. كالاهاي بي كيفيت و 
قاچاق به توليد داخلي و اشــتغالزايي آسيب هاي بسياري زده 
است. چنانچه اين مهم درنظر مسئولان بي اهميت جلوه داده 
شــود بقيه كارگاه هاي توليدي هم تعطيل يــا تبديل به انبار 
خواهند شد؛ تقاضاي ما از دولت اين است كه براي جلوگيري از 
ورود بعضي از اقامي كه در داخل توليد مي شود اقدامات قانوني 
لازم را داشته باشد تا دچار ورشكستگي توليد نشويم. متاسفانه 
بخشنامه  صادر شده از طرف دولت در رابطه با توليد يا عملياتي 
نيست يا اينكه پيگيري نمي شود كه درهر دو صورت توليدكننده 
ضرر مي كند. از نظر تسهيات دولتي هم متاسفانه چند سالي 

است كه به توليدكنندگان بي مهري مي شود. 

در بازار اين صنف مشاهده مي شود برخي افراد سودجو 
اقدام به توليد كالاهاي غيراستانداردي مي كنند كه با 

استفاده از شــگردهاي خاص، برچسب استاندارد هم 
بر روي آن حك مي شــود، اين روند ضربه سختي به 
توليدكنندگان با اعتبار وارد مي سازد، نظر شما در اين 

باره چيست؟
درباره توليدكنندگان سيم و كابل متاســفانه اداره استاندارد 
نظــارت كافي و وافــي را كمتر اعمــال مي كند؛ بــا توجه به 
اينكه قيمــت مــس و PVC از طريق بعضي از ســودجويان 
به بالاتريــن حد خود مي رســد، توليدكننــدگان زيرزميني 
 اقدام به توليــد كالاهاي غيراســتاندارد كرده و متاســفانه با
بر چسب استاندارد در سطح بازار توزيع مي كنند كه اين روند 
براي كارخانه هــاي داراي اعتبار زيان آور اســت بنابراين بايد 
اداره اســتاندارد براي حمايت از مصرف كننده و توليدكننده 
 معتبر جلــوي اين قبيــل فعاليت هاي غيرموثــر و خطرناك

 را بگيرد. 

با مديران سازمان امور مالياتي تعامل خوبي برقرار است

حل مشکلات مالياتي در  اولويت اتحاديه لوازم الکتريك
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

چقدر موفق هستيد؟ همان اندازه كه شاد هستيد!
شــادی و برخــورداری از يــک روحيــه 
شاداب و ســرزنده، باعث مي شود شما از 
بخش هــای مختلف زندگی تــان راضی تر 
باشيد و درنتيجه بهتر و كارآمدتر نيز عمل 
كنيد. فرقی نمي كند در كدام نوع يا مرتبه 
شغلی مشغول هســتيد، تحقيقات نشان 
مي دهد افراد شــاد در كارهــای گروهی، 
روحيه همكاری بهتری نسبت به سايرين نشــان مي دهند؛ اگر مدير باشند 
با كاركنان شــان روابط بهتری دارند؛ در مشــاغل اداری و خدماتی، قادرند 
مشتريان را به خوبی راضی نگه دارند  و اگر در بخش فروش باشند، ميانگين 
فروش بالاتری دارند. همچنين در بسياری از موارد خلاقيت و ارائه طرح ها و 
راهكارهای نوين، توسط افراد شاد صورت مي گيرد. افراد شاد انرژی بيشتری 
دارند، كمتر شــكايت مي كنند و كمتر غر مي زنند، در نتيجه در روبه رويی با 
يک مشكل از كاه، كوه نمي سازند، چراكه قادرند از جنبه های مختلف به يک 

مشكل نگاه كنند و سرانجام راه حلی پيدا كنند.
 افراد شاد، مثبت انديش نيز هســتند و اين خوش بينی باعث قرارگرفتن در 
موقعيت های بهتر و بهره وری بيشتر در كار نيز مي شود. مديران خوب از شادی 
به عنوان راه حلی برای افزايش انگيزه در كاركنان استفاده مي كنند؛ در صورت 
شاد بودن انگيزه شــما برای بهتر كاركردن نيز افزايش مي يابد. شادی چهار 
خصوصيت ديگر نيز دارد كه باعث مي شود شما در كارتان موفق تر باشيد؛ اول 
اينكه شادی خطر ابتلا به بيماری هايی چون ديابت، فشارخون، سردرد و زخم 
معده را مي كاهد در نتيجه كيفيت كاركردن را افزايش داده و از غيبت های 
كاری مي كاهد. دوم اينكه افراد شاد آموزش پذيرترند و ذهن آماده تری دارند، 
بنابراين بهره وری آنها نيز افزايش مي يابد. سوم اينكه با شادی نه تنها كمتر 
خطا مي كنيد، بلكــه در صورت بروز خطا نيز بر خودتان مســلط تر خواهيد 
بود و قادريد مســئوليت اشتباه را بپذيريد و به آســانی از عهده حل مشكل 
نيز برآييد و در پايان افراد شاد تمركز بيشــتری دارند پس در موقعيت های 
بحرانی تصميمات بهتر و منطقی تری مي گيرند و قادرند به خوبی اولويت ها را 

شناسايی كرده و بر مبنای آنها تصميم گيری كنند.

در باب اهميت بازارشناسي
بازارشناســي ابتــدا در زمــان بررســي 
امكان پذيري ايــده اهميــت مي يابد. در 
اين گام به بررســي مقدماتي مي پردازيم 
كه آيا اين ايده ـ فارغ از شــيوه اجراي آن ـ 
خريداري دارد يا خير؟ مثلا فرض كنيد من 
قصد دارم نوع جديدي از خدمات آموزش 
الكترونيــک را در قالــب يک وب ســايت 
اينترنتي به بازار عرضه كنم. اين شــكل جديد آمــوزش الكترونيک، تجربه 
متفاوتي را در آموزش براي مشتري رقم مي زند. حال بايد ديد مشتري حاضر 
اســت براي اين نوع خدمت پول پرداخت كند؟ كليد اصلــي ماجرا همين 
است. ممكن است من به كمک تحقيقات بازار و روش هاي معمول آن )مثل 
پرسش نامه، مصاحبه و …( واقعي بودن اين ايده كسب وكار را ارزيابي كنم. 

اما يک راه ميان بر هم وجود دارد. در بسياري مواقع ايده نوآورانه كسب وكار 
قبلا در زمينه متفاوتي حساب پس داده است و نوآوري من در واقع تنها عوض 
كردن زمينه عرضه محصول يا خدمت است. بنابراين در اين حالت مي توانم با 
پذيرش سطحي از ريسک و با در نظر گرفتن اينكه فروش خدمات الكترونيک 
درآمدزايي مناسبي در ايران داشته است، مي توانم فرض كنم كه چون ايده 
آموزش الكترونيک من برگرفته از روشي است كه در دنياي آف  لاين فروش 
خوبي داشته، مي تواند در دنياي آنلاين نيز فروش خوبي داشته باشد. البته 
بديهي است كه اين تنها يک سرنخ براي تحقيقات بازار دقيق تر است و نبايد 
براساس چنين استدلالي روي اجراي ايده سرمايه گذاري كرد. در واقع عوامل 
مهم ديگري همچون فناوري موجود و منابع مالي مورد نياز نيز در بررســي 
امكان پذيري ايده كسب وكار  مهمند كه لازم است بررسي شوند. علاوه بر آن، 
خيلي وقت ها يک ايده كسب وكار در طول فرآيند اجرايي سازي آنقدر چكش 

مي خورد كه ايده نهايي با ايده اوليه  تفاوت هاي بسياري دارد. 

به حساب خود برسيد
پســر كوچكی وارد مغازه ای شد، جعبه 
نوشابه را به سمت تلفن هل داد. روی جعبه 
رفت تا دستش به دكمه های تلفن برسد 
و شروع كرد به گرفتن شــماره. مغازه دار 
متوجه پســر بود و بــه مكالماتش گوش 

مي داد.
پسرک پرســيد: خانم، مي توانم خواهش 

كنم كوتاه كردن چمن های حياط خانه تان را به من بسپاريد؟
زن پاسخ داد: كسی هست كه اين كار را برايم انجام مي دهد.

پسرک گفت: خانم، من اين كار را با نصف قيمتی كه به او مي دهيد، انجام 
خواهم داد.

زن در جوابش گفت كه از كار اين فرد كاملا راضی است.
پسرک بيشتر اصرار كرد و پيشنهاد داد: خانم، من پياده رو و جدول جلوی 
خانه را هم برای تان جارو مي كنم. در اين صورت شما در يكشنبه زيباترين 
چمن را در كل شهر خواهيد داشت. مجددا زن پاسخش منفی بود. پسرک 

در حالی كه لبخندی بر لب داشت، گوشی را گذاشت. 
مغازه دار كه به صحبت های او گوش داده بود به سمتش رفت و گفت: پسر، از 
رفتارت خوشم آمد؛ به خاطر اينكه روحيه خاص و خوبی داری . دوست دارم 
كاری به تو بدهم. پسر جوان جواب داد: نه ممنون، من فقط داشتم عملكردم 

را مي سنجيدم. من همان كسی هستم كه برای اين خانم كار مي كند.

توصيه

نگاه

داستانک

يک روز كاری ديگر آغاز شده بود؛ تا از در وارد شد، مثل هميشه با صدای بلند 
شروع به پرخاشگری كرد اما اين بار تعجب مي  كرد كه چرا اين داد و فريادها 
نتيجه عكس مي دهند و كارمندانش ديگر از او حساب نمي برند.  آيا شما 
هم يک سرپرست هستيد كه آرزو داريد محيط كاری فعال و پويايی داشته 
باشيد اما با اين حال نمي دانيد چگونه بايد در كارمندان خود انگيزه ايجاد 
كنيد؟در اين صورت با ما همراه باشيد. كارمندان خوب كار نمي كنند. چون:

وظایف آنان تعریف شده نیست: هر نيروی كار بايد حوزه وظايف 
و اختيارات مشخص خود را داشته باشد. او بايد بداند كه دقيقا برای چه 
كاری در اين سازمان اســت و از او چه انتظاراتی مي رود. به عبارت ديگر 
نيروی كار شما نبايد احساس كند از او استفاده كاری مي شود و شما از او 
انتظارات نامحدودی داريد. بنابراين اولين روزی كه يک نيرو را در سازمان 
خود مشغول به كار مي كنيد ابتدا بايد عنوان سمت او را مشخص كنيد. بايد 
 برای خودتان و او مشــخص كنيد كه در مقابل چه توقعاتی به او حقوق 

پرداخت مي كنيد. 

سرپرست، خودش از انگیزه کافی برخوردار نیست: وقتی 
سرپرست يک سازمان خود انگيزه كافی برای نيل به اهداف ارگان 

تحت مديريتش ندارد، آيــا انتظار مي رود 
كارمندان آن سازمان با رضايت قلبی و 

علاقه در جهت اين اهداف بكوشند؟ 
پاسخ كاملا روشن است. بنابراين 

شــما به عنوان يک سرپرست 
ابتدا بايد درک درستی 

از اهــداف 
ارگان 

تحت سرپرستی خود داشته و به آنها اعتقاد داشته باشيد.

بین تلاش و پاداش آنان توازن برقرار نیست: همه ما انسان ها 
خواهان آن هستيم كه به اندازه تلاشی كه به خرج مي دهيم پاداش دريافت 
كنيم. تحقيقات نشان می دهند كارمندان ارگان هايی كه احساس مي كنند 
ميزان تلاش و پاداش آنها دارای توازن نيست بيشتر به سردردهای ميگرنی، 
فرسودگی عاطفی و شكايات روان تنی و جسمي  دچار مي شوند.  بدانيد رابطه 
كارمند و كارفرما يک تعامل دوطرفه اســت و در صورتی كه شــما حقوق 
كارمندان تان را رعايت نكنيد و به آنها به اندازه متعادل پاداش ندهيد، نبايد از 

آنان انتظار داشته باشيد كه در مقابل با جان و دل در محل كار تلاش كنند.

معیار سنجش عملکرد آنان عادلانه نیست:  كارمندان بايد 
حس كنند معيار سنجش مثبت يا منفی بودن عملكرد آنان عادلانه است. 
آيا اگر يک كارمند شاهد اين باشد كه در مقايسه با همكارش به صورت 
غيرعادلانه تشويق يا تنبيه مي شود باز هم دل به كار خواهد داد؟ علاوه بر 

اين شما بايد كارمندان تان را طی زمان طولانی تری 
آزمايش كنيد و عملكــرد آنــان را در مجموع 

بسنجيد. به عبارت ديگر محاسن كارمندان تان 
را به دليل خطاهای كوچک زير سوال نبريد. 
در نظر داشته باشيد نيروی كار، مهم ترين 
پتانسيل يک ارگان و عامل اصلی نيل يک 

سازمان به اهداف مورد انتظار خود است.

امکانات کافی برای آنان موجود 
نیست: نيروهای كار شما برای فعاليت خود به 

حداقل هايی مانند 
امكانات مادی لازم در 

محيط كار، دمای مناسب، 
آرامش كافی، فضای مورد 

نياز و... نيازمند هستند و در 
صورتی كــه احســاس كنند 

سرپرســت آنان حتی به نيازهای 
اوليه شان بی تفاوت است آنان نيز نسبت به 

اهداف كاری او بی تفاوت خواهند شد.

کسی آنان را درک نمي کند: افرادی كه برای شما كار مي كنند 
انسان هستند و روحيات، ويژگی های شخصيتی، مشكلات خانوادگی، 
محدوديت ها و مشــكلات خود را دارند. قدری بيشتر به كارمندان تان 
نزديک باشيد، با آنان دوست باشيد و موانع آنان را درک كنيد. كارمندان 
خود را بر اساس ويژگی های شخصيتی شان در جايگاه های مناسب خود 
قرار دهيد. آيا مي توان به اجبار از فردی درونگرا يک منشــی با روابط 
عمومي  بالا ساخت؟ آيا مي توان انتظار داشت مشكلات زندگی شخصی 
تداخــل  كاری اش  مســائل  بــا  هرگــز  شــما   كارمنــد 

نداشته باشد؟

از توانایی لازم برخوردار نیستند: شما به عنوان يک سرپرست 
وظيفه داريد براي فعاليت كاركنان تان با بيشترين توان بالقوه آموزش های 

لازم را به اشكال مختلف به آنان بدهيد.

احساس مي کنند در حوزه اختیارات خود،مختار نیستند: 
بدانيد هر شخص از جمله سرپرست و كارمند حوزه اختيارات مشخصی 
دارند. اگر كارمندان شــما ببينند كه در حوزه كارشان دخالت مي شود، 
احساس ناامنی خواهند كرد و اين موضوع بر انگيزه آنان برای كار تاثير 

منفی خواهد گذاشت.

با آنان با صداقت برخورد نمي شود:  همانطور كه گفتيم 
رابطه كارمند و كارفرما يک تعامل دوطرفه است و در صورتی كه 
كارمندان شاهد وعده های دروغين و 
عدم صداقت از سوی كارفرما 
باشند، اين رفتارها را با 
عدم صداقت در كار 
خــود پاســخ 
هنــد  ا خو

گفت.

چرا کارمند شما خوب کار نمي کند؟

برای تندرستی خريد كنيد
قلك خانواده

طرف حساب شما شخص 
است يا شركت؟ 

بر خلاف  تصور اشتباه موجود، معمولا شخص 
معتبر تر از شركت اســت. چرا؟ چون معمولا 
اموال واقعی شركت ها به نام شركت ها ثبت 
نمی شود و شركا می توانند دارايی شركت را 
بدون پاســخ گويی  از شركت خارج كنند اما 
شخص حقيقی را می توان بازداشت كرد. البته 
اگر شركتی معتبر با دارايی متناسب با ارزش 
معامله ای كه با آن صــورت می گيرد، طرف 

حساب شما بود، حتما از شخص بهتر است. 
در مواردی كه با يک شركت كوچک با سرمايه 
يكصد هــزار تومانی! قــرارداد می بنديد، از 
صاحبــان شــركت بخواهيد ، ذيل ســند را 
به عنوان ضمانت امضا كننــد. البته اين امضا 

غير از امضا به عنوان صاحب حق امضاست.
 اگر اين عبــارت را هم ذكر كنيــد كه اموال 
شــخصی امضا كنندگان در صــورت كافی 
نبودن دارايی شركت وثيقه طلب شماست، 

كفايت می كند.

پاسخ به يك پرسش 
پرســش: مالكــی، ملــک خــود را طــی 
مبايعه نامه ای می فروشد. در اين مبايعه نامه 
پيش بينی می شــود كه در صورتی كه قيمت 
ملک در موعد مقرر، پرداخت نشود، قرارداد 
فســخ می شــود. پيش از اعمال حق فسخ از 
سوی خريدار، ملک به شخص ثالثی فروخته 
می شود. وضعيت حقوقی ملک و مالک نهايی 

آن چگونه است؟
 پاسخ: به نظر می رسد با توجه به اينكه خريدار 
اوليه در مدت زمانی كه به طور قانونی مالک 
بوده و از تمام حقوق مالكانــه بهره مند بوده، 
ملک را منتقل كرده و اين انتقال صحيح است. 
از اين روی، فروشنده می تواند به خريدار اوليه 
فقط به ميزان قيمت ملک در زمان اعلام فسخ 
مراجعه كند. ثالث نيز كه براســاس شرايط 
قانونی مالک شده، ماليكت او نيز محرز است. 
فروشنده در اين حالت برای حفظ حقوق خود، 
علاوه بر حق فسخ، بايد اين شرط را هم بگذارد 

كه در اين مدت ملک منتقل نشود.

حقوق کسب و کار راهکار

ماندن در خانه و پول در آوردن شــايد چندين سال 
پيش آرزويی بعيد به نظر می رســيد امــا اين روزها 
می توان با ماندن در خانه، هم خرج زندگی را درآورد 
و هم در خيلی از هزينه ها از جمله پوشــاک و رفت و 
آمد و... صرفه جويی كرد. دربــاره فوايد »دوركاری« 
زياد گفته اند و زياد شنيده ايم. با هم نگاهی داريم به 

شغل هايی كه می توان در خانه انجام شان داد.

    تدریس خصوصی
فصل تابســتان را خيلی از خانواده ها صرف تقويت 
اوضاع درسی بچه های شان می كنند. در بازار پررونق 
كلاس های آموزشی رنگارنگ هنوز خيلی ها كلاس 
خصوصی را ترجيح می دهند. حالا اگر شما به عنوان 
يک فرد تحصيل كرده از مهارت و دانش آكادميكی 

برخوردار هستيد، بهتر است اين فرصت را از دست 
ندهيد. اولين مشتری های شما می توانند بچه های 
فاميل و همســايه ها باشــند، البته انتظار دريافت 
حق التدريس چشمگيری نداشــته باشيد اما كافی 
است يكی از همين شاگردان در جمع دوستانش تبليغ 
شما را كند. آن وقت است كه كسب و كار شما به سكه 

شدن نزديک می شود.

   کارهای هنری-دستی
همين دو كلمه ساده طيف بسيار وسيعی از هنرها 
را شامل می شود. از شمع ســازی، خياطی، ساخت 
عروسک پوليشی، زينت آلات برنجی، درست كردن 
انواع گل های مصنوعی، تهيه وسايل سفره عقد، چاپ 
روی پارچه و ســاخت جعبه های كادويی گرفته تا 

پرداختن به هنرهای اصيل تر ايرانی مثل منجوق دوزی 
و مليله دوزی و فرشبافی و هر جور كار دستی ديگری 
كه به ذهن خلاق شــما خطور می كنــد، می تواند 

جيب تان را پرپول كند. 

   صنعت زیرزمینی آشپزی
سبک زندگی اين روزها كه خيلی از خانم ها را سر كار 
فرستاده، باعث می شود تا بيشتر خانم ها در خانه انواع 
سبزی را پاک، خرد و سرخ يا خشک كنند، نخودفرنگی 
و باقالی و لوبيا پاک كرده يا  پيازداغ و سيرداغ و انواع 
مربا و ترشی و شور درســت می كنند. بين خودمان 
بماند؛ بعضی از تازه عروس ها هم هستند كه رنگين 
بودن سفره  شان را مديون كسانی هستند كه تجربه 

آشپزی شان را به صورت عملی می فروشند. 

کارهایی براي بيكار نماندن در خانه

يک خريد مناسب، می   تواند برنامه غذايی سالمی 
را نيز در پی داشته باشد. برای اينكه بتوانيد جلوی 
وسوســه خود را در هنگام ورود به سوپرماركت   ها 
بگيريد، روی آنچه می   خريد، كنترل داشته باشيد، 
آشپزخانه شما مملو از غذاهای سالم باشد و شما 

هميشــه در مقام تهيه   كننده غذاهای سالم برای 
خودتان و خانواده   تان باشــيد بــدون اينكه پول 
اضافه خرج كرده باشيد، برنامه غذايی يک هفته را 

پيشاپيش برنامه   ريزی كنيد. 
يعنی قبل از شــروع هفته فهرســت خريدتان را 

تهيه كنيد و به مغازه يا فروشــگاه مورد نظر برای 
خريد برويد. در اين صورت، احتمال كمتری دارد 
كه ســراغ موادی برويد كه در فهرست يادداشت 
نكرده   ايد. همچنين به برچسب مواد غذايی و مواد 
تشكيل   دهنده محصول توجه كنيد. موادی را بخريد 

كه كالری، چربی كل و چربی اشباع شده كمتری 
داشته باشند. 

با رعايــت اين نــكات در واقع پول خــود را بابت 
سلامتی پرداخت كرده ايد و از مصرف بی   رويه نيز 

دور شده ايد. 


